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TAXE PER<?UE GORIZIA

TASSA RISCOSSA ITALY

naš uvodnik

Pred tisočletnico 
Gorice

Ne vem, koliko ljudi med nami Slovenci se na 
Goriškem zaveda, da bomo imeli že leta 2001 
tisočletnicoGorice. Važna obletnica, ki se je bo 
mesto spomnilo z velikim pompom in gotovo tudi s 

priložnostnimi knjigami, publikacijami, seminarji in 
razstavami in gotovo še s čim.

Kako se Slovenci pripravljamo na ta pomembni 
dogodek, če se seveda sploh, mi ni znano. Vem, da še ni 
kakega skupnega odbora, ki bi naše delo usklajeval; 
vem, da v javnosti še ni bilo nič predloženo za naš 
skupni nastop ob tej obletnici. Tudi mi ni znano, da bi 
nas Italijani vabili k skupnim projektom , ki jih  
načrtujejo za to pomenljivo obletnico. Tudi ne vem, 
zakaj se o tem še ni začelo govoriti.

Ko sem se pred časom pogovarjal z znano goriško 
novinarko o tem, mi je rekla, naj mladi ustanovimo 
odbor prijateljev, ki naj ga poimenujemo Gorica 2000. 
Nasmehnil sem se, ker vem, kako je s temi stvarmi pri 
nas. Prideš na dan s predlogom, morda ti ga kdo tudi 
sprejme, a ga potem »organizacijsko« tako izmaličijo 
»naši odgovorni organizatorji«, da se v njem niti ne 
prepoznaš več; potem največkrat obupan gledaš, kako 
imajo pri tem spet besedo samo politiki, ki ponavadi 
vsako dobro idejo tako »sfižijo«, da od nje ne ostane 
ničesar več ali pa zelo malo.

Teh pet let, ki nas ločijo od obletnice, bi morali 
Slovenci zelo dobro izkoristiti. Predvsem pa mislim, da 
bi morali vsi sesti za isto mizo in strniti naše sile, 
pripraviti projekte, ki bodo italijanskemu delu Gorice 
pokazali slovenski doprinos mestu in celi Goriški skozi 
tisoč let. Končno se moramo zavedati, da imajo naši 
italijanski sosedje v Gorici kako veljavo borih sto, 
največ stopetdeset let. Prej je bil tu prisoten skorajda 
samo in izključno slovenski, nemški, židovski in deloma 
furlanski pečat, ki ga nihče ne more in ne sme zbrisati. 
Prepomembno vlogo smo odigrali Slovenci na Goriškem  
v teh tisoč letih, da bi lahko kdo spet rekel, da sicer smo, 
toda vedno in samo manjšina.

Mar nismo sposobni izdati priložnostno interdisci
plinarno veliko knjigo temeljnega pomena (v obeh 
jezikih in če je potrebno tudi v vseh svetovnih jezikih!) 
o sebi in svojih prednikih, pripraviti odmeven medna
rodni simpozij izrecnoo vlogi Slovencev v Gorici? M ar 
nismo sposobni dati celotnemu slovenskemu narodu 
spodobnega in vrhunskega slovensko-italijanskega in 
italijansko-slovenskega slovarja, če nam ga že Ljublja
na ne privošči? M ar nismo sposobni vsaj tokrat strniti 
vseh svojih sil v skupen projekt, ki bo našim sosedom v 
mestu pokazal, kdo smo, a bo obenem tudi lahko dobra 
šola sožitja med različno mislečimi Slovenci pri nas in 
prav zato dobra startna pozicija za mlade?

Pravite, da pišem te besede prezgodaj? Ne, ni prezgo
daj. Morda je že prekasno. Gotovo pa še vedno v času, 
da bi se lahko naši odgovorni zbudili in začeli o tem na 
glas in pred vsemi nami vsaj razmišljati, če že do sedaj 
niso ukrenili ničesar!

Jurij Paljk

V tej številki lahko preberete:
Kristjani za dialog in kulturo svobode
»Nevarni« monsinjor
Danilo Slivnik v Gorici
30 let smrti Stanka Premrla
Cecilijanka 95
Zbor Gallus v Arezzu

»Dosti jih je, preveč!«
Sodni organi imajo pravico do izgona 

nezaželenih iz države

Problem Italije niso slabi ali 
dobri zakoni, temveč njiho

vo izvajanje. Nič ne zaleže, če 
je prvi povojni parlament izbral 
eno najboljših ustav, kar jih je 
bilo kdaj napisanih v Evropi, a 
se njena določila samo delno ali 
slabo izvajajo. Podobno velja 
za vso ostalo normativo: če ima 
ta država dovolj modrih zako
nodajalcev, ima prav gotovo tudi 
preveč nediscipliniranih (beri: 
nepoštenih) državljanov, da bi 
lahko resno delovala. Pod takim 
vidikom je treba gledati tudi na 
vladni odlok, ki naj bi reševal 
pereče vprašanje priseljencev, 
predvsem tistih iz držav v 
razvoju, ki jih nezadržno prite
guje razviti svet. Prihajajo ne 
glede na razmere, ki jih tu 
čakajo, na dostikrat žalostno 
usodo emigrantov, samo da se 
um aknejo brezizhodnosti 
položaja v domačih krajih. Do
stikrat so tudi izobraženi, toda 
svojega znanja tu ne morejo 
pokazati, ker nihče po njem ne 
izprašuje. Tu se lahko izkažejo 
samo s svojo fizično močjo in 
zdravjem za težaška ročna dela, 
kijih nihče več noče opravljati. 
Pri tem padejo dostikrat v roke 
nepoštenih  ljudi, ki jih  
izkoriščajo; mnogokratjih izsi
ljujejo izprijeni rojaki in drugi 
priseljenci za razpečavanje ma
mil, večjih pride zaradi drobnih 
prekrškov ali manjših tatvin v 
navzkrižje z zakoni. Kjer jih je 
dosti, so tudi nadležni; mnogi 
jih ne marajo, zlasti tam, kjer 
delajo konkurenco drugim 
revnejšim slojem. Področje pri
seljencev je urejal zakon Mar- 
telli, ki ni bil več aktualen pred
vsem zato, ker ga niso izvajali. 
Zdaj si je zadevo vzela k srcu 
Severna liga, ki je hotela na
sprotovanje proti priseljencem 
izkoristiti v svoje demagoške 
namene in je prisilila vlado, da 
je sprejela precej bolj restrikti

ven odlok, ki bi sodnim orga
nom dajal tudi pravico do izgo
na nezaželenih iz države. Ukrep 
je bil brez dvoma potreben, tako 
kot je pa predstavljala šele prvi 
korak za reševanje konkretnih 
problemov, ki gotovo niso samo 
v preganjanju tistih, ki imajo 
odprte račune s pravico. Gre 
predvsem  za vprašanje 
vključevanja teh priseljencev iz 
držav v razvoju in vzhodne 
Evrope v normalno družbeno 
življenje, za njihovo integriranje 
v produktivni sistem in za njih 
pravno, socialno in zdravstve
no zaščito  tudi pred 
izkoriščevalci. Poceni delo pri
seljencev je zlasti mikavno na 
jugu, kjer tako in tako kraljuje 
organiziran kriminal. Zadeva je 
vsak dan bolj pereča, ker priho
da no vih prišel j encev ni mogoče 
nadzorovati, kaj šele zatreti. 
Zdaj jih imajo registriranih 
približno milijon, v resnici pa 
jih je še precej več. Sebično bi 
bilo zapirati vrata pred njimi, ki 
so potrebni pomoči. Treba pa 
jim  je  slediti in skrbeti za njiho
vo neboleče vključevanje v 
družbeno tkivo.

Marsikdo je pri tem opozoril 
italijanske državljane, da so v 
preteklem stoletju tudi oni pred
stavljali podobno vprašanje v 
Ameriki. Tu je zdaj prisoten 
tudi problem rasizma, pojava, 
kije nenadoma prisilil Italijane, 
da se zavejo svoje nestrpnosti 
do drugačnih, kar so do zdaj 
odločno zanikali. Posebno 
vprašanje je problem priseljenk, 
ki jih je približno polovico in 
katerim je namenil svojo skrb in 
misli papež Janez Pavel II.: 
m noge so izkoriščene po 
družinah, kjer delajo kot gospo
dinjske pomočnice, dostikrat na 
črno in brez zavarovanja in dru
gih pravic, mnoge ženske pa 
končajo v rokah zločincev, ki 
jih spravijo na pot prostitucije.

Zborovanje v Palermu
V ponedeljek se je v Paler

mu pričelo tretje zboro
vanje Cerkve v Italiji. Tokrat 
nosi naslov Evangelij ljubezni.

Veličastna otvoritev se je 
pričela s petimi procesijami iz 
treh različnih četrti mesta proti 
Sejmišču Sredozemlja, kjer bo 
v teh dneh potekalo srečanje. 
Eno od procesij je za velikim 
križem vodil milanski kardinal 
Martini, ki je dejal: »Prihajamo 
iz 100 različnih mest in sto 
različnih Cerkva. Skupaj gremo 
tja, kjer bomo sestavili enotno 
občestvo božjega ljudstva.« Nad 
2200 delegatov iz cele Italije se 
je za petimi križi v procesijah 
zgrnilo na sejmišče, kjer so pri
pravili velikansko dvorano in 
oder za to pomembno priredi
tev. Med procesijami so delega
ti prebirali berila iz evangelija 
in prepevali nabožne pesmi; bil 
pa je čas tudi za tih razmislek. 
Ljudje so presenečeni opazova
li te procesije. Velika večina 
prebivalcev z nestrpnostjo 
pričakuje prihod svetega očeta, 
ki se bo udeležil zborovanja v 
četrtek (o tem več v prihodnjič). 
Cerkev iz Palerma je za vse 
udeležence pripravila lepo 
presenečenje, saj jih je pogosti
la s »kruhom gostoljubnosti«,

ki ga na Siciliji imenujejo 'u 
panuzzo. Kardinal Pappalardo 
je razložil njegov pomen vsem 
zbranim in takoj nato so košarice 
majhnih kruhkov poromale od 
rok do rok med nad 2000 dele
gatov. »To je kruh, ki ga mora
mo deliti z brati; spomnimo se 
potrebnih, revnih, zavzemimo 
se, da bomo delili kruh s poza
bljenimi, osamljenimi, revni
mi,« je dodal. Kardinal se je v 
svojem nagovoru spomnil tudi 
priseljencev, ljudi iz tretjega 
sveta, ki so v Italiji vsak dan 
podvrženi sramotenju in po
tisnjeni na rob preživetja.

Cerkveno zborovanje v Pa
lermu je velik dogodek za Cer
kev v Italiji; gotovo bo imelo 
velike pastoralne posledice, saj 
škofje in sveti oče veliko 
pričakujejo od njega. Predstav
niki vseh krajevnih Cerkva bodo 
iznesli svoje predloge in poka
zali na stvari, ki ne gredo prav in 
bi jih bilo treba izboljšati. Naka
zali bodo nove rešitve in oblike 
evangelizacije. Vse to v luči 
evangelija.

Ko Katoliški glas zaklju
čujemo, se je zborovanje šele 
začelo, zato bomo več o tem 
pomembnem dogajanju pisali v 
prihodnji številki.

MIR
To je  p riča k o va l ves svet!

»Danes so M iloševič, Izetbegovič in Tudman sklenili 
mir in prekinili najbolj krvavi spopad po drugi svetovni 
vojni na evropskih tleh... Gre za zgodovinsko in junaško 
odločitev.« To je  v torek, 21. novembra, ob 17.30 (po 
italijanskem času) proglasil ameriški predsednik Bill Clin
ton, ki se je  pred svetom (in nemočno Evropo!) izkazal kot 
resen protagonist m irovnih pogajanj in edini sposoben 
pritisniti na sprte predsednike ter zaustaviti balkansko 
morijo. Po 21 dneh pogajanj so si v Daytonu v Ohiu 
bosanski, hrvaški in srbski predsednik segli v roke. In ta 
mir je  Nato pripravljen braniti s 60000 vojaki; med temi je  
ena tretjina ameriških.

Po štirih letih vojne, krive za 250 tisoč smrtnih žrtev in 
dva milijona beguncev, bodo trije državniki baje sredi 
decembra dokončno podpisali mirovno pogodbo v Parizu. 
Bosna bo ostala enotna država, ki jo  bosta sestavljali 
hrvaško-m uslim anska zveza in srbsko-bosanska repu
blika. Sarajevo bo ostalo nerazdeljena prestolnica. Begun
ci se bodo lahko vrnili domov. Politični in vojaški vodi
telji, ki bodo sojeni zaradi vojnih zločinov (med njimi 
Karadič in Mladič), se ne bodo mogli udeležiti volitev.

Podrobnejši komentar v naslednji številki našega tednika.
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Kristjani za dialog in kulturo svobode
Za praznik Kristusa Kralja se nam zdi primerno navesti nekaj misli sv. očeta, ki jih  j e  izrekel 

pred  Organizacijo združenih narodov med svojim obiskom  v New Yorku ob 50-letnici te 
organizacije. Gre za sklepne besede njegovega nastopa.

'  '  1 
.  ‘L-

»Moje upanje sloni na Kristusu...«

Privlačnost svetnikov
Svetnikov je  dosti. Tudi danes. Svetniki 

niso samo tisti, ki j ih je  Cerkev kanonizirala 
in postavila na oltarje, da jih  s solznimi in 
grešnim i očmi od daleč občudujem o in s 
strahom spoštujemo. Svetniki predvsem niso 
razneženi ljudje, ki gledajo v nebo. D uhov
ni človek je  nam reč človek, ki s svojim 
konkretnim  življenjem  govori o Bogu - 
Življenju.

Ali smo kdaj pogledali okrog sebe v času, 
v katerem živimo? Svetniki so ljudje, ki tudi 
danes »nalezljivo« prenašajo na ljudi okrog 
sebe vitalnost, voljo po življenju in veselju. 
Ali smo kdaj srečali ljudi, ki bi v nas prebu
dili nostalgijo po dobroti? To so svetniki 
našega časa, naše zgodovine. To so osebe, ki 
jih  je  božja ljubezen očarala in Oče jih  je

oblikoval, prenovil, da blestijo. Taki ljudje
- iz krvi in m esa - prenašajo okrog sebe 
dobroto in mir, k ije  privlačen.

Kako pa ostati dosledni, skrom ni in 
človeški v svetu šibkosti, ovir in skušnjav? 
Kdor si želi resno spoznati Boga in se mu 
približati, postane - ne da bi se tega zavedel
- sposoben iti prek naravnih meja človeške 
šibkosti in povprečnosti, sposoben velikih 
in čudovitih dejanj. Iskren vsakdanji dialog 
z Bogom rodi zaupanje in željo iskati Kri
stusove sledove v svetu, dogodkih in ljudeh. 
Predvsem pa v lastnem življenju.

Zato svetništvo ni cilj, ki ga lahko doseže 
sam o izbran posam eznik, ki mu je  to 
»usojeno« . C erkev nas poziva, da je  
svetništvo cilj za vse, vabilo vsem.

Ali imajo naši otroci 
sploh še... čas?

»K ot kristjan ne m orem  ne 
pričati, da moje upanje sloni 
na  K ris tu s u , k a te re g a  
dvatisočletnico roj stva bomo 
o b h a ja li ob zo ri tre tjeg a  
tisočletja. Mi kristjani ve
rujem o, da sta se v njegovi 
smrti in vstajenju v polnosti 
razodela božja ljubezen in 
skrb za vse stvarstvo. Jezus 
K ris tu s jezan asB o g , ki se je  
učlovečil, ki se je  vključil v 
zgodovino človeštva. Prav za
radi tega krščansko upanje 
glede človeštva in njegove 
prihodnosti zaobjem a vsako 
človeško osebo; nič ni pristno 
človeškega, kar bi ne dobilo 
odm eva v srcu kristjana. Vera 
v Kristusa nas ne vodi v nestr
pnost; nasprotno, obvezuje 
nas, da vzpostavim o z drugi
mi ljudmi spoštljiv dialog. 
Ljubezen do Kristusa nas ne 
ovira pri skrbi za bližnje; na
sprotno, poziva nas, da se 
zavzem am o zanje, za vsake
ga brez izjem e, posebno za 
najšibkejše in trpeče. Ko se 
bližam o drugemu tisočletju 
Jezusovega rojstva, Cerkev 
ne želi nič drugega kot samo 
to, da bi lahko m irno oz
nanjala to Kristusovo poslan
stvo odrešenja in da bi v duhu 
ljubezni in služenja lahko 
pospeševala solidarnost cele 
človeške družbe.

Gospe in gospodje, med vami

nisem kot nekdo, ki imazemsko 
oblast, tudi ne kot verski vodi
telj , ki išče posebne privilegij e 
za svojo skupnost. Tukaj pred 
vami sem kot pričevalec: kot 
p ričevalec človeškega do 
stojanstva, pričevalec upanja, 
pričevalec trdnega prepričanj a, 
d a je  dostojanstvo slehernega 
naroda v rokah usmiljene Pre
vidnosti.

M oram o prem agati strah 
pred prihodnostjo. Toda ne 
bomo ga mogli povsem pre
magati, če ne bomo vsi sku
paj. Odgovor na ta strah ni v 
prisili in ne v zatiranju ali 
v s iljev an ju  enega sam ega 
skupnega socialnega »m ode
la« za ves svet. Odgovor na 
strah, ki zatemnjuje človeško 
družbo ob koncu dvajsetega

stoletja, je  skupno prizade
vanje za zgraditev družbe lju
bezni, ki bo slonela na univer
zalnih vrednotah miru, soli
darnosti, pravičnosti in svo
bode. "Duša" take ljubezni je  
kultura svobode, svobode za 
posam eznika in za narode ob 
vzajemni solidarnosti.

Ne smemo se bati prihodno
sti. Ne smemo se bati človeka, 
ki j e ustvarj en "po božj i podo
bi in sličnosti", tistega, ki je  
začetek vsega, kar obstaja. 
Im am o v seb i razu m  in 
zmožnosti. S temi darovi in z 
božjo pom očjo lahko zgradi
mo v tisočletju, ki se nam 
bliža, civilno družbo, vredno 
človeka, resnično kulturo svo
bode. To moremo in moramo 
narediti!«

Kardinal 
Kuharič 

in episkop 
Jovan

V Zagrebu sta se v začetku 
novem bra srečala kardinal 
Kuharic in metropolit srbske 
p ravoslavne lju b ljan sk o - 
zagrebške eparhije Jovan.

Na srečanju, ki je  trajalo 
nad dve uri, sta zastopstvi 
obravnavali vrsto vprašanj, ki 
se tičejo obeh cerkva. Med 
drugim je hrvaška stran žele
la, da se vrnejo srbski popi, ki 
so zapustili Hrvaško.

Episkop Jovan je menil, da 
za to niso še dovolj zrele raz
mere, da se bo pa zgodilo čim- 
prej.

Potem so sklenili, da pre
gledajo in ugotovijo število 
cerkvenih stavb tako na eni 
kot na drugi strani, ki so bile 
porušene ali oškodovane v 
preteklih letih. O vsem tem 
bodo obvestili javnost.

Ob ogledu poškodovanih 
ali po rušen ih  cerkven ih  
stavb, pokopališč, križev, ka
pelic sta se obe strani zgražali 
in menili, da je  to delo hudob
nega duha in ljudi, ki jih je zli 
duh obsedel. Govorili so tudi 
o starejših in onemoglih ose
bah srbske narodnosti, ki so 
ostale na Hrvaškem. Zanje naj 
bi poskrbeli v zapuščenih srb
skih samostanih na Hraškem.

Obe delegaciji sta morali 
ugotoviti, da sta bili ob voj
nih  dogodkih  obe Cerkvi 
praktično nemočni, da pa mo
rata nadaljevati s svojimi pri
zadevanji za rešitev  vseh 
težav v duhu evangeljskega 
miru in sprave. Zato se eku
menski dialog med obema 
Cerkvama ne sme pretrgati.

Torej v duhu navodil, ki jih 
je dal sv. oče škofom bivše 
Jugoslavije ob njih obisku v 
Vatikanu v preteklem mese
cu oktobru.

Petek je . M oj delovni dan 
beleži danes tudi pouk v šoli. 
Pravkar sem končal učno uro 
vpetem razredu. Kot navadno 
mepotpelje vprofesorsko zbor
nico. Na mizi sveža številka 
Katoliškega glasa. Ravno prav, 
si mislim. M ed govorilno uro 
navadno ni navala in brez 
branja ali delovnega tovariša 
čas bolj leze, kot pa  beži.

Usedem se in kotponavadi 
pregledam  vse naslove. T iso  
bolj mastno tiskani, bolj vid
ni in privlačnejši. Nato se 
prepustim  branju zanim ivih  
člankov. Včeraj so m i p o ve
dali, da j e  ta številka našega 
tednika kar zanim iva in bo
gata, posebno politična stran. 
Prebral sem jo  s hrepenenjem  
in nisem bil razočaran.

Oči so mi krožile dalje po  
straneh, p o  člankih. Pogled se 
m i j e  v p e r il  v č la n e k  o 
gledališču z  osnovnošolsko  
mladino. V Novi Gorici so 
zanim ive predstave za otroke 
in pisateljica članka obžaluje 
dejstvo, da nekateri starši ne 
pošiljajo svojih otrok na tovr
stna srečanja.

Jaz pa  sem si m islil svoje. 
Ali imajo otroci sploh čas? V 
naši župniji j e  gospodar otrok 
šport. Kraljuje in vlada jim  
domala vsak dan. Naj so to 
nogomet, odbojka, košarka, 
kotalkanje, plavanje, jahanje, 
atletika, ritmika ali karkoli. 
Za tem j  e kultura: pevske vaje, 
otroške dramske skupine, glas
bena šola itd. Ko dobi vsaka 
teh dejavnosti svoje pravo me
sto, se vsilijo še nekatere 
druge: skavti želijo imeti svoje 
člane vedno pripravljene. A li

sestanek oz. skavtsko življenje 
ali ostalo. Sedaj našim otro
kom že res prim anjkuje časa. 
Nekaj bo treba ostriči, nečemu 
se bo treba odreči. Pa ti pride  
na dan pam etna misel: kaj, ko 
bi skrajšali šolski pouk? Pa če 
bi u č ite lji  ne d a ja li več  
domačih nalog? Toda učitelji 
so gluhi na tista ušesa: oh, ne 
zmanjšali, podaljšali bomo 
pouk. Vsako sredo popoldne  
naj bodo osnovnošolski otroci 
v šoli. Starši se s tem ne sprijaz
nijo povsem, a naj bo. Upajo, 
da bodo popoldanska preda
vanja koristila sinovom in 
hčeram našega naroda. Tako, 
seda jje  vse. Ne, ne, kje pa. Še 
nekaj se mi j e  izmuznilo iz 
možganov: naš gospod (beri 
župnik). Ta še le  zah teva !  
Vsako nedeljo morajo otroci, 
k ise  pripravljajo na prvo sve
to spoved, k sveti maši. To ni 
lahka naloga. Nedelja j e  ven
dar nedelja. Edini dan, ko 
lahko spimo ali gledamo tele
vizijo. Pa še k maši naj gredo  
naši najmlajši. In to še ni vse: 
enkrat tedensko, pravi naš 
gospod, naj pridejo otroci k 
nauku. Joj, to j e  že od sile. Eno 
uro na teden maša, eno uro na 
teden nauk. Sicer se mi naš 
gospod smili. Že septem braje  
začel veroučne sestanke, da bi 
prvi izbral dneve v tednu in 
urnike. No, pa mu pride ta ali 
oni in ga prosi: »Gospod, ali 
bi lahko premaknili, naš/a ima 
to in ono. Saj veste, ne sme 
manjkati...« Verouk pa se itak 
lahko tudi včasih opusti!

In naš gospod večkrat sam  
pri sebi razmišlja: ali sploh  
imajo naši otroci še čas?

Jezus Kristus, Kralj vesoljstva

Kralj usmiljene ljubezni
Silvester Čuk

Cerkveno leto, v katerem 
pri bogoslužju vedno znova 
podoživ ljam o skrivnosti 
n a še g a  o d re še n ja , od 
pričakovanj a Odrešenika do 
dopolnitve časov, zaklju
čujemo s slovesnim praz
n ikom  Jezusa  K ristusa , 
Kralja vesoljstva. V evan- 
gel i ju  se nam je  Jezus pred
stavil kot Križani. Potrebna 
je  res globoka vera, da v 
tem prebičanem, izmuče
nem in ponižanem Jezusu 
spoznamo svojega kralja in 
ga priznam o za vladarja 
našega življenja. To je  spoz
nal in priznal desni razboj
nik. »Jezus, spomni se me, 
ko p rid e š  v sv o je  
kraljestvo!« je  prosil. In 
Jez u s  m u je  o b lju b il:  
»Resnično ti povem, še da
nes boš z menoj v raju.«

Ko je  papež Pij XI. leta 
1925, ki je  bilo sveto leto, 
vpeljal praznik Kristusa 
Kralja, je  bilo slišati ugovo
re: zemeljskih kraljev, ki so 
bili nekdaj mogočni vla
darji. je  zmeraj manj, tisti, 
kar jih  je  še, pa imajo bolj 
malo moči in veljave; kako 
naj torej 1 judjerazumejo vla

darsko moč Kristusa Kralja? 
Kristus, ki ga priznavamo za 
sv o jeg a  K ra lja , je  č is to  
drugačen od vladarjev tega 
sveta. »Čeprav je  bil božje 
narave,« piše o njem apostol 
Pavel, »je sam sebe izničil 
tako, da je  prevzel naravo 
hlapca in je  sam sebe ponižal 
tako, da je  postal pokoren vse 
od smrti, in sicer smrti na 
križu.« Njegov edini vladar
ski prestol je  križ, s katerega 
nam deli darove usmiljenja, 
darove odrešenja. Iz ljubezni 
do nas je  prelil zadnjo kapljo 
krvi. Vsakega izmed nas ljubi 
s čisto osebno ljubeznijo. Iz 
življenja velikih svetnikov 
vemo, da so imeli občutek, 
kot da se Bog v svoj i usmiljeni 
ljubezni sklanja k njim tako 
močno, kot da so edino oni na 
svetu.

Naš križani Kralj nas uči, 
kakršna mora biti naša medse
bojna ljubezen, da bo odsev 
njegove kraljevske ljubezni: 
darujoča se, dobrohotna, usmi
ljena, odpuščajoča. Ne sm e
mo obsojati ljudi in sveta, 
ampak jih  skušati razumeti, 
jim  pomagati. Toje zelo težko, 
ker na vsakem koraku zadeva

mo na nerazum evanje in 
nehvaležnost. Pa saj se je  
Jezusu godilo še slabše! Vse 
življenje je  delil dobrote, 
n ik o g ar ni so v raž il, za 
plačilo pa ga je  sovraštvo 
ljudi spravilo na križ. Zapu- 
stili so ga tudi njegovi 
najbližji prijatelji - apostoli 
razen Janeza. Izgubil je  
čisto vse, da je  do konca 
izpolnil Očetovo voljo. Zdaj 
mu bo Oče dal vse, postavil 
ga bo za Kralja vesoljstva. 
Z daritvijo do konca se 
začenja polnost časov.

V sak dan ponavljam o 
prošnjo očenaša: »Pridi k 
nam tvojekraljestvo«. Toje 
naša zadolžitev, da tudi kaj 
storimo, da bo med nami 
več tega kraljestva: več re
snice in poštenosti, več zve
stobe božjim zapovedim, 
več pravičnosti v m edse
bojnih odnosih, več strpno
sti, več sočutne ljubezni. 
Sveti Vincencij Pavelski, 
junak ljubezni do bližnjega, 
je  dejal: »Prava ljubezen 
odpira roke in zapira oči.« 
Naš Kralj jen a  križu razširil 
roke, da bi objel vse ljudi, 
ne oziraje se na osebo.

Iz življenja rojakov v Evropi
Naša luč je mesečnik, ki ga izdajajo in urejajo 

slovenski dušni pastirji med izseljenci v zahodni 
Evropi. Poleg načelnih člankov prinaša vesti o 
življenju izseljencev.

V Londonu so imeli v gosteh misijonarja iz 
Zam bije p. Janeza M ujdrico. Na študiju 
angleščine sta tam laični misijonarki Kristina 
Mlakar in Marija Anžič.

V Linzu so imeli mašo narodov, ki jo je daro
val škof iz Linza. Pri maši je nastopila slovenska 
skupina v narodnih nošah. Zelo so si želeli, da bi 
bil med njimi tudi nekdanji dušni pastir g. Ciril

Lavrič, toda zaradi zdravja ga ni bilo.
V ozadju je še vedno KGB, tako meni prof. 

Katlin Malfley. Trdi namreč: »T.i. nenadni pa
dec komunizma je bil skrbno pripravljen in 
mojstrsko izveden s strani KGB (tajne policije). 
Načelo je bilo: odpovedati se moramo skoraj 
vsemu, ideologiji, diktaturi, da ohranimo oblast, 
kar je najpomembnejše.«

V Parizu je umrla slovenska redovnica s. 
Kristina Kocijančič. Rojena je bila v Hrasto
vljah leta 1918. Septembra jo je povozil avto in 
od nesreče se ni več opomogla.
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Poljska gre na levo
V nedeljo, 19. t.m ., so bile 

na Poljskem spet predsedniške 
volitve oz. njih drugi del z 
balotažo med dvema prvima 
kandidatoma. To sta bila do
sedanji predsednik republike 
L ech  W ale sa  in  n jeg o v  
levičarski tekmec Aleksander 
Kwašniewski. Za izid je  ne
d v om no  v la d a lo  v e lik o  
pričakovanje, saj je  ta lahko 
zgovoren pokazatelj današnje 
situacije ne le Poljske, ampak 
sploh vzhodne Evrope.

Novi predsednik poljske 
republike je  prejel nekaj čez 
51% glasov, W alesa pa 48%. 
Kwašniewski ima 41 let in je  
bil tudi m inister v vladi gen. 
Jaruzelskega, kar j e tudi goto
vo neprijetna dediščina za 
novoizvoljenega državnega 
poglavarja. S sedanjo izvoli
tvijo pa je  prejel levičarski 
blok pravzaprav skoraj abso
lutno večino, saj ima že itak v 
svojih rokah vlado in parla
ment.

Posebej v tej volilni fazi je  
zelo odkrito nastopila tudi 
katoliška Cerkev, ki je  odločno 
podprla Lecha Waleso in pri 
tem organizirala vrsto pobud, 
med njimi posebne maše za 
njegov volilni uspeh. Sam 
kardinal Glemp je  dejal, da 
gre pri teh volitvah za zmago

krščanskih ali laičnih sil. Kaže 
pa, da sedaj poljska Cerkev 
nim a več tistega m očnega 
političnega vpliva tudi med 
verniki, kot je  bilo to recimo 
še v dobi kard. Višinskega.

Izid polj skih predsedniških 
volitev je  močno presenetil 
m ed n aro d n o  ja v n o s t  in 
politične opazovalce. Res, da 
so napovedovali le minimalno 
razliko m ed kandidatom a. 
Novi predsednik republike je  
s ic e r v svo ji p rv i iz jav i 
podčrtal, da Poljska ne bo šla 
nazaj in da bo poskrbela za 
skorajšnji vstop v Evropsko 
unijo, poleg tega pa za gospo
darske reforme. Bivši predse
dnik W alesa je  še medtem 
d e ja l, da bo sk u p n o  s 
somišljeniki vodil močno opo
zicijo.

Poraženi VValesa obljublja ostro 
opozicijo. Boj upornega sin 
dikata s e  bo nadaljeval.

»Nevarni« monsinjor
Novica, s katero začenjamo tedensko poročilo iz 

videmske pokrajine, nas pelje s spominom nazaj v tisto 
vzdušje strahu, jeze in psihološke bariere, ki bi moralo 
biti že zdavnaj zgodovina, medtem ko smo se dejansko 
le utvarjali, da je za nami. Msgr. Pasquale Gujon, 86- 
letni župnik, kulturni delavec, neutrudni borec za 
pravice beneškega človeka, je po moralnem priznanju, 
ki mu ga je poklonila matična domovina, doživel 
konkretno »priznanje« italijanskih institucij za svoja 
prizadevanja. Pretekli teden je namreč lepo število 
karabinjerjev preiskalo cerkvico in župnišče v Mataju
rju. Na podlagi anonimne ovadbe je skupina iskala 
orožje iz povojnih let, ki bi ga 86-letni »voditelj pete 
kolone komunizma« hranil za svoje namišljene tovariše, 
s katerimi resno ogroža državne meje demokratične 
Italije... Nazadovoljni karabinjerji so po neproduktiv
ni preiskavi poškodovali nekatere prostore župnišča in 
cerkvice, v katerih naj bi se skrivalo orožje. Seveda niso 
našli ničesar.

Po prvem trenutku zbeganosti ni in ne bo zmanjkalo 
reakcij; vendar nam bodo ob grenkem priokusu naza
dnje ostali - kakor v drugih podobnih primerih, ki so že 
za nami - zgražanje, srd, pa tudi solidarnost do prizade
tega duhovnika, verbalni in pismeni protest, shod na 
ulici. Lahko se potolažimo celo z ironijo, vendar... to je 
vse. V najboljšem primeru se bodo našemu protestu 
pridružili tudi nekateri predstavniki tistega odprtega 
dela večinskega naroda, (kakor v tem primeru, ko sta 
doslej odgovorili na izziv videmska nadškofij a ter gorska 
skupnost za Nadiške doline). Vendar pa nam ob moči, 
ki jo občutimo trenutno, ko protestiramo na shodu, 
dejansko ostaja zavest, da smo na pravilnem bregu, da 
smo moralni zmagovalci: kakor vsi tisti, ki so krivično 
prizadeti. Ostaja pa možnost, da se lahko taka posilstva 
na naše dostojanstvo v bližnji prihodnosti še ponovijo.

Erika Jazbar

Lastno gospodarstvo 
jamstvo za obstoj

Občni zbor SDGZ

P o g le d  v  S lovenijo

Program obiska sv. očeta je pripravljen
Slovenija se duši od raznih 

afer, politikanstva najnižje vr
ste, ogrožanja svoboščin in člo
vekovih pravic, naraščanja kri
minala in drugih pojavov, ki 
dokazujejo nizko raven demo
k rac ije  in n eu č in k o v ito st 
države. Kaže, da seje  na neka
terih področjih pravo povsem 
podredilo politiki, politični 
lobiji pa diktirajo tudi gospo
darstvu. Ilegalni promet z ma
mili in orožjem se povečuje po 
stopnji od 15 do 30% letno, pri 
nas pa naj bi delovali tudi ita
lijanska in ruska mafija.

Med novostmi zadnjih dni 
omenjamo zlasti imenovanje 
novega slovenskega veleposla
nika v Rimu. Ta položaj naj bi 
prevzel Peter Bekeš, Kučanov 
sodelavec in prijatelj, nekdanji 
poslanec in predstojnik Komi
sije za nadzorstvo nad delo
vanjem tajnih služb. Imeno
vanje, ki ga mora sicer podpi
sati predsednik države, potreb
no pa je tudi soglasje italijan
ske vlade, je že vzbudilo pomi
sleke in nasprotovanja. Janša 
npr. meni, da je imenovanje 
Petra Bekeša »norčevanje iz 
slovenskih nacionalnih intere
sov. On je bil zadnji predstoj
nik marksističnega centra in ti
sti, ki je v parlamentu s svojimi 
proceduraln im i zahtevam i 
najbolj zavlačeval sprejetje 
naše državnosti.«

Gibanja slovenske države, 
ki ne utrjujejo demokracije, pri 
ljudeh povečujejo odpor do 
politike, torej tudi do vlade, 
političnih strank. Državnega 
zbora in do nekaterih posamez
nikov, ki poskušajo prevlado

vati na političnem prizorišču 
Slovenije. Naši državljani so 
zaskrbljeni le glede vprašanj, 
ki neposredno zadevajo njiho
vo delo, pavice in dostojan
stvo. Upokojenci,ki jih je v Slo
veniji že okoli 450 tisoč, se 
boje napovedanih reform v si
stemu pokojninskega zavaro
vanja. Delavci pa opozarjajo, 
da morajo plačevati pretirano 
visoke prispevke za pokojnin
sko in zdravstveno blagajno, 
zaradi česar so mnoga podjetja 
v krizi, njihovi izdelki in stori
tve pa so na tržiščih premalo 
konkurenčni. Ljudje se boje 
tudi napovedane stavke zdrav
nikov in zobozdravnikov, ki 
bi lahko dolgo trajala.

V takem vzdušju se v naši 
državi nadaljujejo priprave na 
papežev obisk maja prihodnje 
leto. Priprave potekajo diskret
no, zaradi česar je o podrobno
stih malo znanega. Tako je tudi 
prav, saj je  rimskokatoliška 
Cerkev ustanova,ki pri svojem 
delovnaju bolj ceni skromnost 
kot pa žaromete in pozornost 
javnih občil.

Tisto, kar je zagotovo najbolj 
pomembno glede pastoralnega 
(in tudi državniškega) obiska 
Janeza Pavla II., je dejstvo, da 
je on v naši javnosti - tudi tisti 
laični - zelo spoštovana oseb
nost. Slovenci se čedalje bolj 
zavedajo, da bo njegov obisk 
zgodovinsko dejanje. Papežev 
odnos do našega naroda in 
države je nazorno predstavljen 
in dokumentiran tudi v knjigi 
Sinovom in hčeram slovenske
ga naroda, kije izšla pri založbi 
Družina v okviru proslavljanja

75-letn ice ljubjanskega 
nadškofa in slovenskega me
tropolita dr. Alojzija Šuštarja. 
Omenjena knjiga (gre za boga
to izdajo z več kot 200 fotogra
fijami) še posebej obuja spomi
ne na številna srečanja Sloven
cev, zlasti romarjev, s sedanjim 
papežem, objavlja njegove na
govore obiskovalcem, pa tudi 
zahvale in druge odgovore 
nekaterih slovenskih osebno
sti, ki so papeža obiskale, ter 
druga besedila. Papeževa bese
dila in besedila slovenskih so
govornikov ter drugih avtorjev 
v omenjeni knjigi je zbral in 
uredil Pavel Bratina. Knjiga je 
izšla v nakladi 15 tisoč izvo
dov, kar je za naše razmere 
izjemno veliko; sponzoriralo jo 
je 12 slovenskih podjetij. Na 
koncu so dodani povzetki v 
slovenščin i, ita lijanščin i, 
nem ščini, angleščin i in 
poljščini.

Delegacija Sv. sedeža se je 
med tridnevnim obiskom v Slo- 
veniji ogledala kraje, ki jih 
namerava obiskati papež. Vo
dil jo je paterTucci, delegacijo 
pa so spremljali člani državnga 
in cerkvenega odbora za pri
pravo obiska. Sprejela sta jo 
tudi Kučan in Drnovšek. Med 
obiskom so uskladili predlog 
programa papeževega obiska. 
Zdaj mora program potrditi še 
papež. Medtem pa je 256-član- 
ski zbor Škofijske klasične gi
mnazije v Šentvidu pri Ljublja
ni pod vodstvom prof. Damija
na Močnika prvič zapel pe
sem, ki jo  bomo Slovenci pre
pevali ob obisku sv. očeta.

FZ

Skupno
predstavništvo
Tiskovno poročilo SSk

Slovenska skupnost z zado
voljstvom jem lje na znanje 
dejstvo, da tudi pri drugih 
k o m p o n en tah  s lo v en sk e  
manjšine v Italiji dozoreva 
zahteva po globoki preosnovi 
skupnega predstavništva na 
demokratični osnovi.

Najnovejše izjave Slovencev 
pri Stranki komunistične pre
nove in Izvršnega odbora Slo
venske kulturno gospodarske 
zveze v prid vsemanjšinskim 
volitvam pomenijo v tem smi
slu pomemben premik, ki do
kazuje, da si vendarle utira pot 
ideja o Narodnem svetu Slo
vencev v Italiji, ki jo  je  sprožila 
Slovenska skupnostnazadnjem 
deželnem kongresu lani.

Deželno vodstvo SSk bo 
omenjene premike v vrstah 
naše narodnostne skupnosti 
preučilo v prihodnjih dneh in 
oblikovalo svoje predloge za 
nadaljnje korake, ki naj napo
sled privedejo do zaželene in 
prepo trebne dem okratične 
enotnosti Slovencev v Italiji. 
Sicer pa je  to tudi eden izmed 
osrednjih problemov, s kateri
mi se je  soočala programska 
konferenca SSk 28. oktobra v 
Vižovljah v okviru širšega 
razm isleka za oblikovanje 
politične strategije, ki naj bi 
vodila Slovence v Italiji v 
novem obdobju. Kot že napo
vedano, bo SSk predstavila 
javnosti svoje poglede in pre
dloge na proslavi 20-letnice 
svoj e deželne organiziranosti, 
ki bo v nedeljo, 3. decembra, 
v Kulturnem domu v Gorici.

Pod tem geslom je  v ne
deljo, 19. novembra, v kon
gresni dvorani tržaškega vele
sejma potekal 19. redni občni 
zbor Slovenskega deželnega 
g o spodarskega  združen ja. 
Pred začetkom le-tega je  po
tekal še izredni občni zbor, na 
katerem so odobrili statut za
radi potrebnih prilagoditev z 
novo davčno zakonodajo in 
zaradi samostojnosti goriške 
sekcije (SGZG).

Uvodno poročilo je  imel 
predsednik SDGZ Boris Sie- 
ga, k ije  ugotovil, da v zadnjih 
dveh letih žal ni prišlo do 
nobene razjasnitve v tem elj
nih problemih, ki tarejo našo 
vsakdanjost. Kritičen je  bil do 
matične Republike Slovenije, 
za katero naj bi bila skrb za 
m an jš in o  d ru g o raz re d n o  
vprašanje. Skrb Združenja je  
še naprej ustvarjanje čimveč- 
jega števila delovnih mest v 
slovenskem ambientu, tako kot 
spodbuda k u v e ljav ljan ju  
p o d je tn iš tv a . P ri u re sn i- 
čevanjuteh ciljevje odločujoča 
vloga politike, pa tudi idejne 
in teritorialne enotnosti go- 
dpodarstvenikov. Predsednik 
SDGZ se je  ustavil tudi ob 
problemu bank. Glede tega bo 
treba iskati druge poti za zbi
ranje prepotrebnega kapitala 
med našimi ljudmi, katerim 
pa bo treba, bolj kot v pre
teklosti, poročati o položaju 
na bankah, razčiščevati težave 
in odgovornosti, nakazovati 
bodoče možnosti.

Tajnik Davorin Devetak je 
spregovoril predvsem o delo
vanju Združenja in servisne 
službe v okviru podjetja Ser
vis, pri čemer je  poudaril velik 
napor, ki je  bil v ložen v 
izobraževanje, strokovno izpo
polnjevanje vseh strok, na 
širjenjepodjetniškekulture in 
splošno gospodarske zavesti v 
našem prostoru. Institucional
na pozornost Združenja bi

m orala iti predvsem našim 
osrednjim ustanovam in dru
gim forumom v FJK in Slove
niji. Kritično se je  Devetak 
izrazil o poročanju medijev, 
ki naj bi posvečali premalo 
pozornosti gospodarstvu.

Novi pokrajinski predsed
nik za videmsko pokraj ino Igor 
Cont je  orisal pozitivne (za 
Slovence ugoden izid uprav
nih volitev) in negativne (upad 
prebivalstva, kriza podjetij) 
plati gospodarskega življenja 
v Benečiji.

V razpravo so posegli šte
vilni člani SDGZ in gostje. 
Med le-temi bi omenili pred
stavnika urada za Slovence po 
svetu Rudija Merljaka, pod
predsednika deželnega sveta 
F-JK M iloša Budina, predse
dnico SSO Marijo Ferletič, 
predsednico parlamentarne ko
misije za manjšine Jadranko 
Šturm Kocjan, podpredsed
nika Slovenskega gospodar
skega združenja Gorica Draga 
Tomšiča in druge. Spregovo
ril je  tudi ravnatelj SDGZ 
Vojko Kocijančič, ki je  opo
zoril na možnost novih pokli
cev ter na dejstvo, da se slo
v en sk a  ze m lja  ne sam o 
razlašča, temveč tudi razpro
daja. Čudno pa je  bilo, da se 
med razpravo skoraj ni spre
govorilo o problemu bank, 
zlasti Tržaške kreditne banke 
in Kmečke banke.

Delegati so na koncu tudi 
izvolili novi odbor, v katerem 
bodo sedeli V inko Ozbič, 
Marino Košuta, Boris Siega, 
DaniloCunja, DragoOta,Lino 
Doljak, Andrej Gergolet, Er
vin Mezgec, Peter Malalan, 
Robert Vidoni. Marko Štavar 
in Igor Cont. Nadzorni odbor 
bodo sestavljali predsednik 
Marino Pečenik ter redna člana 
Edi Vodopivec in Fabio Boni- 
ni, medtem ko bosta name
stnika Borivoj Švagelj in Wal- 
ter Grudina.

D elovno p redsedstvo SDGZ med občnim  zborom  (Foto Kroma)

Aksentijevič ni smel v Slovenijo
Nekdanji generalmajor JNA 

Milan Aksentijevič ni dobil 
dovoljenja za obisk svoje 
družine na Golniku na Go
renjskem. Slovensko velepo
slaništvo v M akedoniji je  
njegovo vlogo zavrnilo z ute
meljitvijo, da proti njemu po
teka v Sloveniji preiskava o

kaznivih dejanjih, ki jih  je  
povzročil v naši državi. Bivši 
general je  govoril na sloven
ski državni televiziji. Gostolju
bje tega medija je  izkoristil za 
to, da je  našo državo vnovič 
napadel in žalil. Že lanski obisk 
družine je  povzročil proteste v 
javnosti. M.
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Osimski sporazum in današnji odnos 
med Italijo in Slovenijo (2. det)

In pri tem me je  kot pred
stavnika Slovenske skupnosti 
v zbornici dežele Furlanije- 
Julijske kraj ine to dejstvo tudi 
zabolelo kot vse ostale člane 
slovenske narodne skupnosti 
v Italiji. Še enkrat smo ostali 
brez točne norm ative o naši 
narodnostni zaščiti. Skratka: 
ponovno smo bili v Osimu 
izigrani!

Prek Inštituta za narodno
stna vprašanja smo iz Ljublja
ne (posebej se spomnim raz
govorov, ki sem jih  s tem v 
zvezi im el z dr. Jankom  
Jerijem) in SZDLS dobivali 
spodbudna pojasnila in bodri
la za naprej. Vsem pa je  bilo 
že jasno, da še dolgo časa ne 
bo več točno napisanih norm 
v našo korist.

In tako je  še danes. V parla
mentu čakajo že desetletja 
zakonski osnutki, ki naj bi 
pravično uredili še naša odpr
ta vprašanja. A - žal - so še 
vedno v zaprašenih predalih.

O osimskem sporazumu se 
je  ta mesec mnogo pisalo tako 
z italijanske kot s slovenske 
strani, seveda posebej v Tr
stu. Desnica je  spet pokazala 
svoj prst na Istro in Dalma
cijo, mi na našo t.i. globalno 
zaščito. Italijani na pravico do 
vrnitve imovin v Istri, mi na 
razdejanje fašističnega ob
dobja, Italijani na množični 
beg iz Istre, mi na ukinitev 
naših šol, italijaniziranje naših 
priimkov, ukinitev vseh naših 
gospodarskih in bančnih usta
nov pod fašizmom, na poseb
na sodišča in umore in še na 
razlaščanja po vojni, na umet
no poitalijančevanje naših vasi 
in občin z zgraditvijo novih 
istrstih begunskih naselij. Če 
je  bilo v naših vaseh po vojni 
le nekaj Italijanov, smo z gra
ditvijo teh naselij danes pov
sod v manjšini.

Toda kolo časa in zgodovi
ne z njim gre naprej. Novi 
rodovi ra s te jo , žu lijo  jih  
drugačni problemi. Naveličani 
so teh vedno istih nesporazu
mov med Italijo in danes Slo
venijo kot naslednico Jugo
slavije.

Tem rodovom - italijanskim 
in slovenskim - ni in ne more 
biti dosti mar za te večno od
prte probleme. Danes je  Evro
pa na obzorju in z njo podi
ranje meja in ekonomskih raz
nolikosti.

Italija in Slovenija se m ora
ta nad tem zamisliti. Ne bom 
rekel, da mlatita prazno sla
mo, a večkrat se to »človeku s 
ceste,« ki ga žulita predvsem 
ekonom ija in zaposlenost, to 
zdi. Naravna pravica do zaščite 
manjšin je  danes v Evropi 
nekaj tako vseobčega, da je  
res čudno, kako da Italija - z 
razliko od Slovenije - tega ne 
čuti.

Tudi vprašanje vračanja 
imovin je  danes, petdeset let 
po končani vojni, nekaj silno 
vprašlj ivega. Ne vem, kako se 
je  mogla Slovenija zaplesti v

to igro. Domnevam, da zaradi 
nespretnosti in diplomatske še 
neizurjenosti. Razumljivo za 
šele nastalo in še površinsko 
majhno državo. Toda nikdar 
bi ne smela iti v to igro. Si 
lahko zamislimo, kak prece- 
dens bi bil to v Evropi. Nemci 
bi zahtevali nazaj svoje imo- 
vine na Češkem in Poljskem, 
Francija kje drugje, morda tudi 
v Dolini Aoste, Avstrija bi 
lahko začela spodbuj ati za ple- 
biscit na Južnem Tirolskem 
itd.

Italija in Slovenija ne smeta 
na to nevarno pot, ki bi jim  v 
že bližnji bodočnosti lahko 
sam o šk o d ila . N ik je r  ni 
izključeno, da bi tak prece- 
dens polagoma peljal tudi na 
pot narodnih strasti, zahtev in 
torej tudi na pot sovraštva in 
vojne. Bosna nas ima v tem 
marsikaj naučiti!

Zaključujem. Italija in Slo
venija morata nadaljevati z di
rektnimi dvostranskimi po
gajanji in ne z raznimi veti in 
žuganji v Evropski skupnosti. 
Sesti morata - čimprej, ne gle
de na interne volitve, ki bodo 
prihodnje leto tako v eni kot v

drugi državi - in konstruktivno 
te r  b rez  p red so d k o v  
razmišljevati. Potegniti mora
ta debelo črto nad preteklostjo 
in metati na papir nove osnut
ke. Ne gre več za to, kdo je  bil 
zmagovalec ali poraženec v 
dragi svetovni vojni, gre za to, 
da se obe državi lojalno, brez 
izigravanja in kakih podtalnih 
iger enkrat za vselej domenita 
o njih usodi doma in v Evropi, 
o ureditvi narodnostnih skup
nosti v njunih mejah, o eko
nom skem  so d e lo v an ju  in 
resnično demokratičnem soo
blikovanjujutrišnjega dne. Če 
bo Italija smela na Madžarsko 
in še dlje skoro izključno po 
slovenskih cestah in železni
cah, če bo Slovenija lahko 
mimo gledala na svoj dostop 
do morja, če bodo manjšine 
obema državama le v korist in 
ne v napoto: vse to je  odvisno 
le od Italije in Slovenije ter 
njiju res poštene in konstrukti
vne besede in medsebojnega 
zaupanja.

S e je  čas, da se obe ogneta 
nevarnim potem in morskim 
čerem.

Drago Štoka

50 let Union Valdotaine
Tiskovno poročilo SSk

O krepitev deželne avtono
m ije z  ovrednotenjem  narod
nostnih posebnosti v ok\>iru 

federalistične ureditve Italije 
in Evrope - to j e  bila temeljna 
misel, ki j e  prevevala slove
sno p ro sla v itev  50-letn ice  
ustanovitve Union Valdotai
ne, s tr a n k e  fr a n c o s k e  
m anjšine v D olini Aosta.

Na proslavi, ki j e  bila v 
popoldanskih urah v osrednji 
kinodvorani v Aosti, so govo
rili vsi strankini najvišji vodi
telji: predsednik Alexis Be- 
temps, tajnik Charles Petrin, 
poslanec Lucien Caveri, pred
sednik deželnega sveta Fran- 
Qois S tevenin , p red sed n ik  
deželnega odbora Dino Vie- 
rin, predstavniki mladih in 
drugi.

Vsi so ponosno obnavljali 
pot, k ijo  j e  stranka prehodila  
v svoji po lsto letn i zgodovini, 
saj s e je  odločilno in uspešno 
zavzela za deželno avtono
mijo, za gospodarski in vse
stranski razvoj Doline Aoste. 
M arsikdo pa  j e  opozoril tudi

na zaskrbljivo zm edo z avto
ritarnim i klicami, ki vlada na 
i ta l i j  a n ske m  p o l i  ti čnem  
prizorišču, ter pozva l k okre
p itv i sodelovanja z  drugimi 
m a n jš in a m i in z  v sem i  
resničnim i avtonom isti in f e 
deralisti. Poudariti velja, da 
j e  p ra v  Union Valdotaine  
dolga leta sama gojila v Ita 
liji federalistične ideale, ki 
danes uživajo osrednjo p o 
z o r n o s t  v i ta li ja n s k e m  
političnem  življenju.

Udeležence proslave v A osti 
so pozdravili tudi predstavniki 
sestrskih strank, kot jih  ime
nujejo v Aosti, torej Siidtiroler 
Volkspartei, Partito Autono- 
mista Trentino Tirolese in Slo
venske skupnosti. Slednjo sta 
zastopala deželni tajnik Mar
tin Brecelj in deželni podpred
sednik Branko Černič. Brecelj 
se j e  v svojem nagovoru med 
drugim zah valil za zvesto pod
poro, ki jo  predstavniki UV 
nudijo slovenski manjšini v Ita
liji tako v rimskem parlamentu 
kot drugod.

V Bolgariji so obnovili 
komunistično internacionalo

V Sofiji so dne 9. oktobra 
ponovno ustanovili K om u
nistično internacionalo (Ko- 
m intern). U stanovnega zbo
rovanja se je  udeležilo  29 
kom unističnih strank iz ce
lega sveta.

Z edinili so se, da se bodo 
borili za zm ago proletarske 
revolucije. Niso pa pristop i
le partije K itajske, Severne

K oreje in V ietnam a. Tudi 
ra z n e  s o c ia l i s t ič n e  in 
komunistične stranke iz sred
nje Evrope niso bile navzoče, 
m ed  n jim i i ta l i ja n s k a  
komunistična partija. Izdajali 
bodo skupno glasilo, ki se bo 
im enovalo Iskra. Za sedaj 
trdijo , da se za svojo zm ago 
ne bodo posluževali krvave 
revolucije.

Priebke v Italiji
V torek zjutraj je v Italijo dospel zloglasni 

esesovski kapetan Erich Priebke, ki se je  po 
drugi svetovni vojni - kot številni drugi - zatekel 
v Južno Ameriko. Argentinske oblasti so ga 
končno predale italijanskim sodnikom. Priebke 
je  bil pred enainpetdesetimi leti odgovoren za 
poboj 335 oseb pri Ardeatinskih jamah blizu 
Rima.

Gre za t.i. zločin proti človeštvu, ki juridično 
ostane veljaven in njegova vrednost ne zapade 
niti po mnogih letih. Čeprav se toženec brani, češ 
da se je samo pokoril ukazom predstojnikov, je 
znano, da se pokolu antifašistov in Judov ni uprl 
(kar bi lahko storil po istodobnem mednarodnem 
vojnem pravu), ampak je celo dal ubiti pet ljudi 
več, kot mu je  bilo zaukazano.

Pravica je na delu. Žal pa ostaja še mnogo 
zločinov proti človeštvu, ki niso učakali dne 
zadoščenja. Zamejski Slovenci bi znali o tem 
marsikaj povedati... in še marsikdo drug na račun 
fašistov.

Naš koledar 1996
Izšel je  naš stenski in barvni koledar 

1996. S slikami verskih znamenj nakraških 
portalih nas spominja na vero prednikov, 
ki jo  moramo še naprej ohranjati in posre
dovati prihodnjim rodovom, saj je  velik in 
neprecenljiv božji dar.

Na hrbtu naslovne strani prinaša telefon
ske in poštne števike Slovenika v Rimu, 
tržaških škofijskih ingoriških nadškofijskih 
ter župnijskih uradov, vseh naših dušnih 
pastirjev v Trstu in Gorici, naših redovnic 
v Trstu in Gorici ter nekaterih dragih 
ustanov. Spominja nas na tradicionalna 
praznovanja po naših župnijah in tudi na 
draga naša skupna praznovanja.

Imeti bi ga morala vsaka naša družina. 
Dobimo ga lahko v knjigami Fortunato v 
Trstu, v Katoliški knjigarni v Gorici in v 
vseh naših župniščih.

Jože Pohlen prejemnik letošnje 
Kocjančičeve nagrade

V petek, 10. novembra, je 
bila v koprskem gledališču 
slovesna podelitev nagrade 
Alojza Kocjančiča za posebne 
dosežke pri oblikovanju kul
turne identitete Istre. Prejel jo 
je  akademski slikar in kipar 
Jože Pohlen, doma iz Hrasto
velj v Slovenski Istri. Prvo 
nagrado je  prejela Rožana 
Koštial, priznana kulturna 
delavka, pedagoginja in neu
trudna zbirateljica in posredo
valka narodnega blaga, druga 
pa je  šla istrskemu pesniku 
Edelmanu Jurinčiču.

V utemeljitvi za podelitev 
nagrade beremo med ostalim,

da je  »ena najpomembnejših 
kvalitet celotnega zrelega opu
sa akadem skega kiparja in 
slikarja Jožeta Pohlena vselej 
razpoznavna identifikacija z 
Istro, t.j. regijo, in kulturnim 
okoljem, iz katerega je  kipar 
prišel in se po umetnostnem 
šolanju vanj tudi vrnil. Iz tega 
okolja namreč pretežno črpa 
navdih  za svoje k iparsko  
ustvarjan je , vanj pro jicira 
svoje čustvene in intelktualne 
energije ter iz njega dobiva 
subtilne povratne informacije, 
ki jih prevaja naprej v obliko
valne impulze«... Ob široki 
paleti informacij in znanja s

področja arheologije, zgodo
vine, kultrune zgodovine in 
tehnologije so tako nastajala 
njegova dela, »ki so polna 
vsebine in ta vsebina je  ne- 
spregledljivo istrska. Vendar 
je  ta skulptura, spričo navede
nega naboja, posredovanega z 
virtuoznim kiparskim jezikom, 
h kra ti tud i s lo v en sk a  in 
občečloveška.«

Prisotnost ministra za kul
tu ro  S erg ija  P elhana ter 
večjega števi la županov iz vseh 
treh delov Istre govori o vse 
večjem ugledu in pomenu na
grade.

Milan Gregorič

Danilo Slivnik o odnosih med Slovenijo
in manjšino

Urednika MAG-a gost krožka A. Gregorčič v Gorici
monopol levega tabora.

Po Slivnikovi analizi se je  tak status cjuo 
spremenil leta 1990, ko je  prva demokratično 
izvoljena vlada na velik pritisk SKD-ja preki
nila z monopolnim finansiranjem levo usme
rjenih manjšinskih ustanov in je  12-milijardno 
podporo razdelila med dve krovni organizaciji 
slovenske manjšine v Italiji po načelu fifty- 
fifty.

Ista vladaje tudi spremenila prejšnji sistem 
finansiranja, ki je  bil do tedaj v rokah zelo 
ozkega kroga ljudi in se je  zato razumljivo 
izkrivil, s tem pa omogočil, da se je  iz Slove
nije v obdobju pred prvimi demokratičnimi 
volitvami ogromna vsota denarja prelila na 
razne zasebne račune bodisi v Trst kot v 
Celovec.

Predavatelj meni, da je  leto 1990 prav 
gotovo velik korak v urejanju odnosov med 
matico in manjšino. Kljub temu pa je  treba še 
veliko stvari urediti. Slovenski zunanjepolitični 
kabinet ni namreč izdelal še jasne politične 
strategije do svoje nacionalne manjšine. T emu 
botrujejo nestabilne notranjepolitične razme

re in re la tiv n o  slabo  p o zn av an je  
manjšinske stvarnosti.

Drug problem pa je  dejstvo, da tudi 
manjšina slabo pozna notranje politične 
razmere v Sloveniji in j ih zato prepogo
sto poplitvi ter j ih slika čmo-belo. Topa 
po predavateljevem mnenju ne odgo
varja dejanskem u stanju slovenske 
družbe, ki doživlja danes korenite spre
membe. Nedvomno je , da se bodo m o
rale vse komponente manjšine takšnim 
spremembam prilagoditi. Primer TKB- 
ja, zaključuje Slivnik, naj bi na to opo-

 ........... „  zarjal.
Slivnik in Grinovero za omizjem (Fotostudio Reportage) P .C .

Znani slovenski novinar Danilo Slivnik, nekaj 
časa tudi nam estn ik  g lavnega u rednika 
največjega slovenskega časopisa, danes pa 
direktor in glavni urednik tednika MAG, je  v 
petek, 17. t.m., spregovoril v komorni dvorani 
ob Katoliškem domu v Gorici na temo Slove
nija in zamejstvo danes.

Po kratkem uvodu Davida Grinovera, k ije  
gosta pozdravil v imenu krožka A.Gregorčič, je  
predavatelj prevzel besedo. V svoji kritični 
analizi je  osvetlil odnose med matico in zamej
stvom ter z veliko miselno ostrino izpostavil 
ključne problematike.

V splošnem zgodovinskem pregleduje orisal 
politiko Socialistične Republike Slovenije do 
slovenske manjšine v Italij i. Čeprav v obdobju 
SFRJ S lovenija ni imela svoj e zunanje politike, 
je  bilo urejevanje odnosov med matico in 
majnšino kompetenca slovenske nomenklatu
re, ki je  ta zunanjepolitični segment avtonomno 
vodila. Slivnik je  poudaril, da so stvari bile zelo 
tajne in da je  o tem kaj vedel le ozek krog 
izbrancev, ki so bili v glavnem člani Udbe. Kar 
pa se tiče finančne podpore je  bila ta izključni
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Predstavitev zbirke zborovskih pesmi 
Emila Komela Zelen je  log

Ob 120-letnici rojstva in 35-letnici smrti goriškega glasbenega poeta
Prejšnji petek je bil v raz

stavnih prostorih Katoliške 
knjigarne na Travniku še en 
lep in živahen kulturni večer, 
ki ga je  goriško občinstvo še 
enkrat prav lepo sprejelo.

Po uvodnih besedah dr. 
Damjana Paulina je muzikolo- 
ginja in novinarka Tatjana Gre
gorič predstavila prvo zbirko 
posvetnih zborovskih pesmi 
goriškega zborovodja, organi
sta, pianista, dirigenta, publici
sta, pedagoga in skladatelja 
Emila Komela. Poudarilaj e širo
ko odprtost duha in izvirnost 
navdiha ideološko neujete 
osebnosti, ki mu je  bila prva 
skrb ta, da prodreta čut in ve
selje za glasbo med vse ljudstvo 
in predvsem med mladino.

Dela tega mojstra pevske 
kulture so ostala kot »raztrese
ni udi« po arhivih cerkva, Ra
dia S lovenija , organistov , 
učencev in posameznikov. Od
prto ostaja vprašanje, kje so 
njegovi dragoceni rokopisi in 
kje korespondenca.

Mladi Komel je bil zazrt v 
tokove akterjev  slovenske 
ustvarjalnosti; kmaluse jeodtr- 
gal od njih in se spojil s primor
sko glasbeno tradicijo. Tudi po 
njegovi zaslugi je  tedaj močno 
zaživela cerkvena glasba.

30-letnica smrti glasbenika Stanka Premrla
Vrsta prireditev v rojstnem Podnanosu

M arca letos je  poteklo 30 in na posvet-

cZelett je  loq
Zborovske pesmi Emila Kome/e

Zbirka, ki jo je  izdala Zveza 
slovenske katoliške prosvete, 
združuje šestnajst posvetnih 
zborovskih skladb iz zadnjega 
obdobja sk ladate ljevega 
ustvarjanja, ki jih je za objavo 
pripravil Hilarij Lavrenčič. V 
prvem delu so zvočno polne, 
kompozicijsko in harmonično 
brezhibne skladbe, komponi
rane po vzorih čitalniške tradi
cije; v drugem delu pa so sklad
be »za predal«, izvirne, izraz
no močnejše in sestavljene po

Dr. Paulin in muzikologinja T. Gregorič
(Fotostudio Reportage)

poznorom antičnih, svobod
nejših prijemih.

Komelova umetniška govo
rica priča o tem, da je njen 
avtor dober poznavalec čarob
nega sveta glasbe. Prav ta svet 
pa mu je  nudil priložnost biti 
odprt, sodelovati z liberalci in 
klerikalci, glasbeniki italijan
ske in nemške narodnosti. Zato, 
kot je rekla Gregoričeva, po
skusimo zaužiti barvo zelene
ga loga, barvo pomladi in vi
talnosti v vsej njeni simboliki 
in pozabiti na zamere, »kajti 
zamera rodi bolezen, dobra 
glasba pa zdravje.«

Danijel Devetak

let, kar je  umrl pomemben 
slovenski glasbenik, sklada
telj in orgelski virtuoz Stanko 
Premrl.

Ž i v l j e n j e

Rodil se je  v Podnanosu 
le ta  1880. Po m atu ri na 
klasični gim naziji v L jublja
ni je  stopil v bogoslovje in bil 
posvečen leta 1903. Kmalu 
nato je  odšel na Dunaj študi
rat glasbo (kontrapunkt, fugo, 
kom pozicijo in orgle) vzpo
redno z muzikologijo. D iplo
miral je  1. 1908 s »sum m a 
cum laude«. Vrnil se je  v 
Ljubljano, kjer je  oprav-ljal 
najpom em bnejše naloge v 
cerkveni glasbi (profesor in 
ravnatelj na Orglarski šoli, 
urednik revije 'Cerkveni glas
benik, organist in ravnatelj 
stolnega kora v Ljubljani, pre- 
d a v a te lj  na s e m e n išč u , 
teološki fakuluteti, K onser
vatoriju in Akademiji). S tako 
razvejano dejavnostjo jeteh- 
tno posegel v slovensko glas
bo prve polovice tega sto
letja, v cerkveno glasbo pa 
seveda odločilno. Zapuščina 
Prem rla-skladatelja obsega 
o k ro g  1800 o b ja v lje n ih  
skladb za cerkvene potrebe

Volaričev večer v Štivanu
D evin sk i p evsk i zbori 

bodo v soboto, 25. t.m ., pri
redili ob 20.30 v novi cerkvi 
v Štivanu koncert v spomin  
na H rabroslava Volariča, 
skladatelja in učitelja, ki je 
umrl v Devinu pred sto leti. 
K oncert bo priložnost, da 
bodo zvočno zaživele pesmi, 
ki jih je Volarič napisal za 
otroški zbor, soliste, ženski 
zbor, moški in m ešani pe

vski zbor ter dve klavirski 
skladbi.

Seveda gre za maj hen izbor 
Volaričevih del, ki jih bodo 
podali otroški zbor Lad jica, 
dekliški zbor Devin in Fan
tje izpod Grmade ter pevka 
Kristina M acarol in piani
stka Barbara Corbatto. O 
samem skladatelju in njego
vih delih pa bo spregovoril 
prof. Pavle Merku.

Izšel je novembrski 
Pastirček

T re tja  š tev ilk a  P astirčk a  
v ju b ile jn e m  p e td ese tem  
letu je  v teh dneh p rišla  v 
roke našim  m alčkom . N a 
slo v n ica  M ate ja  C ešču ta  iz 
Sovodenj k rasi tud i to k ra t 
p la tn ice , na zadn ji strani pa 
je - ko t vedno  - p ro s to r za 
P astirčkovo  razvedrilo . Če 
pog ledam o ce lo stn o  p o d o 
bo Pastirčka, v idim o, da po 
sta ja  iz š tev ilk e  v štev ilko  
p rije tn e jš i in lepši. D anila  
K om janc, ki skrbi za n jeg o 
vo l ik o v n o  p o d o b o , za 
vsako  štev ilko  p risp ev a  to 
liko lepih slič ic  in risb , da 
se jih  je  do sedaj na jb rž  že 
nabralo za celo knjigo. Tudi 
v tej š tev ilk i je  tako . N jene 
risbe in ilu strac ije  k p esm i
cam , zgodb icam  in tudi k 
teh tn e jšim  člankom  so j a 
sne; o d lik u je  jo  tisti m ehko 
zaobljeni slog črte, ki vsake
mu otroku govori o nežnosti 
in velik i ljubezni do otrok 
av to rice. M islim , da je  to 
n jena n a jv eč ja  zasluga.

V P astirčk u  so d e lu je jo  
av torji Z ora Saksida, D an i
la K om janc, M ariza  Perat, 
Janez P ovše, V ojan  T ih o 
m ir A rhar, A n am arija  Z lo 
b e c , B a rb a ra  R u stja in p a  

seveda 
V  D anilo  

Č o ta r ,  
ki n a -  

d a l ju je  s e r i jo  
svo jih  im en itn ih  zap isov  o 
p ticah  v ru b rik i Čiv, čiv, še  
dolgo  bom  živ. M orda ne

ne tekste za 
v se  v rs te  
zborov. Med 
njimi je  tudi 
u g la s b i t e v  
P re š e rn o v e  
Z d r a v lj ic e ,  
prve državne 
h im n e s lo 
v e n sk e  s a 
m o b itn o s ti.
Kot ravnatel j 
stolnega kora 
je  z reperto
arjem in in
te rp re tac ijo
neposredno vplival na usm er
jenost in izvedbeno prakso 
c e rk v e n e g a  zb o ro v sk e g a  
petja, ki s e je  pod njegovim 
vplivom  usm erila v sodobni 
glasbeni izraz. Kot virtuoz na 
orglah je  poleg rednega dela 
v stolnici prirejal koncerte 
izjemne um etniške višine po 
celi Sloveniji. V dolgih letih 
svojega vzgojnega dela je  
glasbeno izobrazil celo vrsto 
n a jo d ličn e jš ih  slovensk ih  
glasbenikov. Kot urednik re
vije Cerkveni g lasbenik  in 
pisec člankov je  usmerjal slo
vensko glasbeno življenje v 
evropske tokove.

P R E M R

S i m p o z ij

V soboto, 25. novembra,
bo ob 14. uri v župnijskem 
domu v Podnanosu simpozij 
o življenju in delu Stanka 
Premrla.

Ob 18. uri bo sledila pred
stavitev spominske izdaje 
Premrlovih posvetnih zbo
rovskih skladb v zbirki Pri
ja  tli, obrodile so...

Ob 20. uri pa bo v župnijski 
cerkvi sv. Vida v Podnanosu 
koncert Premrlovih sakral
nih skladb v izvedbi Sloven
skega komornega zbora Lju
bljana ob orgelski spremljavi 
Barbare Pibernik in pod diri
gentskim vodstvom dr. Mirka 
Cudermana.

Nova številka Pretokov
bo odveč, če zap išem o , da 
to k ra t o b jav lja  p ripoved  o 
ptici podhujki ali 
l e ž e t r u d n i k u  
(na s li
k a h ) .
K a r  
iskre
no si 
p r i -
z n a jte , da še 
n ihče od vas za to p tico  
sploh še slišal ni, vsaj za 
n jeno s lovensko  im e ne.

S ev ed a  so v P a s tirč k u  
še s ta ln e  ru b r ik e  k o t np r. 
E v a n g e li j  u č i, v k a te r i se 
to k ra t  g o v o ri o ta le n tih ;  
n a d a lje  je  tu  še ru b r ik a  
P a s tir č e k  va b i,  v k a te r i 
p o z iv a  P a s t i r č e k  s v o je  
m a le  b r a l c e ,  n a j  m u 
p o š lje jo  iz v irn o  p e sm ico  
za n je g o v o  5 0 - le tn ic o . V 
ru b r ik i  T udi m i sm o  ra s li s 
P a stirčko m  so to k ra t p re d 
s ta v lje n i zap is i g o rišk e g a  
p ian is ta  M iran a  D ev etak a , 
p ro fe so r  H e le n e  K n ez  in 
g la sb e n ik a  Ig o rja  K u re ta  
iz č a so v , ko so tu d i oni 
p isa li P a s tirčk u . V tre tji 
š te v ilk i P a s tirč k a  sev ed a  
ne m an jk a  n iti p esm ica . 
N a K u n č ič ev o  b e se d ilo  je 
p esem  uglasbil Z o rk o  H a- 
re j. M o rd a  n a jb o lj b ran a  
r u b r ik a  P a s t i r č k a  j e  
v s e k a k o r  P a s t i r č k o v a  
p o š ta ,  ki z a v z e m a  tu d i 
d o b ršen  del s ic e r ze lo  lepe 
re v ije  za o tro k e .

zut

PRETOKI

jiii.

Končno je  po predolgem 
času spet prišla na Goriškem 
na dan nova številka revije 
Pretoki. Skorajda prepričan 
sem že bil, d a je  ne bo več, ko 
se je  v teh dneh spet pojavila 
na knjižnih policah vseh naših 
knjigarn, dobite pa jo  lahko 
tudi v Kulturnem domu v Go
rici in pri raznih poverjenikih. 
Revija zasluži omembo že za
radi tega, ker obstaja, ker j e še 
živa, saj je  pri nas v zamejstvu 
vse premalo slovenskih revij, 
ki bi se ukvarjale z našo stvar
nostjo in našimi problemi.

Tokratna številka Pretokov 
nosi oznako 1/2 in letnico 
1995, njen naslov na lepi 
oranžni platnici pa se glasi 
Zgodovinski premiki. Že takoj 
na začetku se Miran Komac v 
daljšem eseju Levo in desno 
med goriš ki mi Slovenciloteva 
nekaterih ključnih trenutkov, 
ki so v p o v o jn ih  le tih  
označevali življenje in delo 
Slovencev na Goriškem in tudi 
njihovih organizacij. Prednost 
razprave, ki bo gotovo nalete
la na različna mnenja, je  v 
opiranju na zgodovinske in 
arhivske vire in tako je  ta

razprava lahko tudi dobra po
dlaga za nadaljnje razisko
vanje na tem področju, o kate
rem mislimo, da vse vemo, a 
to še zdaleč ni res.

Kultura Ideologija Politika 
je  naslov članka Egona Pe
likana, v katerem se avtor lo
teva starega spora med slo
venskimi klerikalci in liberal
ci. Tema je  po svoje še danes 
aktualna. Tržaška razisko
valka in publicistka Marta 
Verginella je prispevala esej 
Preštevanje okostnjakov v ro
potarnici zgodovine, kj er raz- 
glablja o kalupih, v katere 
smo pri nas ujeti, ko mislimo 
na nacionalne in druge spore. 
Avtorica kaže na dejstvo, kako 
smo tako Italijani kot Sloven
ci ujeti v nekatere klišeje, prek 
katerih zlepa ne zmoremo.

Literarni del revije tokrat 
odpira znani istrski pisatelj 
Milan Rakovac, ki je  reviji dal 
odlomek iz svojega romana 
Lemtis, štiri nove pesmi je  
prispeval za Pretoke tokrat naš 
znani poet Boris Pangerc, pro
zo pa objavlja M atejka Grgič, 
ki je  tudi najbolj obetajoče 
ime najmlajše generacije pi
scev v zamejstvu. Kolona je  
naslov njenemu sestavku, ki 
ga posveča svojima dedoma, 
po katerih pripovedovanju je  
zapis nastal z zmerno dozo 
»licentia poetica« seveda.

M arko Jarc piše o P re
vajalstvu M ateja Trnovca v 
goriški Soči, Peter Furlan pa 
objavlja razpravo o kraški hiši 
v zgonišk i občini. S ilvan 
Bevčar je  za revijo prispeval 
likovni del, saj je  v reviji na
tisnjenih pet njegovih slik.

Jurij Paljk

The Beatles še živijo

V teh dneh naslovnice do
mala vseh časopisov po sve
tu in vse televizijske hiše 
govorijo in prinašajo slike, 
posnetke in vse mogoče po
datke in mnenja o slavni pop- 
skupini The Beatles, ki je 
razpadla že v davnih šestde
setih letih. Enega njenih čla
nov, Johna Lennona, pa je 
neki neuravnovešenec pred 
leti ustrelil. Vzrok za pisanje 
in poročanje o »ščurkih«, kar 
pomeni angleška beseda The 
Beatles, je izid novega albu
ma pesmi skupine. Nihče se 
ne bi čudil vsemu temu, če na 
novi plošči ne bi bilo tudi 
glasu pokojnega Johna Len
nona. Sodobna tehnika 
namreč omogoča, da se lahko 
neka stara pesem, ki jo je

pred veliko leti nekdo sam 
zapel in posnel na trak, da
nes tako priredi, da ima po
polnoma drugo obliko in dru
gi zvok. Tehniki so torej do
dali Lennonovemu glasu še 
glasove Ringa Starra, Paula 
Me Cartneya in Georga Har- 
rissona in tako bodo milijoni 
ljudi v tem tednu spet lahko 
kupovali ploščo slavnih Bea- 
tlesov. Da je za vsem tem 
samo velika denarna špeku
lacija, nima smisla niti govo
riti, kot tudi ni vredno govo
riti o nikakršni morali. 
Nočemo moralizirati, ker v 
teh primerih nima smisla. 
Zapišemo pa lahko, da se nam 
pri take vrste početjih, ki jih 
zadnje čase ni malo, poraja 
vsaj kak dvom. -jp-
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Štandrež in šola za 
finančne stražnike

fp.- Cecilij anka 95, posvečena Emilu Komelu
' -  -  ' G  r  •  . *  •  •  t •  t 1 t •  i  •  .m \N> uspeh trad ic ion a ln e  g o rišk e  zborovske p r ired itv e

Velika občutljivost prebi
v a lcev  Š ta n d r eža  za  
vprašanja v zvezi z gradn jo 
šole za finančne stražnike je 
prišla na dan prejšnji pone
deljek na zborovanju, ki so 
ga o r g a n iz ir a la  v a šk a  
društva in rajonski svet. 
Polna dvorana doma A. Bu
dala je bila dokaz za zani
manje, prav tako pa tudi 
bogata in živahna razprava.

Nekaj uvodnih misli so 
izrek li štirje  d iskutanti; 
občinski svetovalec Nicolo 
Fornasir je prikazal realno 
dogajanje v občinski upravi 
v zadnjih letih v zvezi s to 
gradnjo; nekateri krogi so 
več let v vsej tajnosti vodili 
pogajanjazvisokim i rimski
mi krogi. Ko je prišla zade
va na dan, pa so se trudili in 
dosegli, da je bila šola-ka- 
sarna priznana kot zgrad
ba, ki je  pom em bna za  
obram bo države in torej 
krita z vojaško tajnostjo. Na 
ta način so šli lahko načrti 
mimo vseh predpisanih do
voljenj za zgradbe. Ker pa 
gre pri zgradbi tudi za šport
ne objekte, dvorane in sta
novanja inštruktorjev ter 
njihovih družin, očitno ne 
gre samo za vojaško tajnost; 
prav zato je inž. Fornasir 
napovedal, da je v pripravi 
priziv na Deželno admini
strativno sodišče. Za njim je 
spregovoril Mario M icheli- 
ni, predstavnik odbora za 
ohranitev letališča. Povedal 
je veliko zanimivih novic v 
zvezi s pobudami tega odbo
ra, zlasti o zahtevi po treh 
referendumih; iz njegovega 
posega bi zlasti poudaril tr
ditev, da bi prav lahko prišlo 
do tega, kot se je zgodilo 
m arsikje v Italiji, da se bodo 
dela začela, nato pa nekje na 
sredi končala zaradi odločbe 
sod išča ali pom anjkanja  
finančnih sredstev. Pouda
ril je tudi primer Trbiža, 
kjer je župan dosegel, da 
bodo podobno šolo-kasarno 
zgradili v eni od opuščenih  
kasarn, samo z grožnjo, da

za novo zgradbo ne bo občina 
naredila potrebnih del ur
banizacije. Spregovoril je  še 
občinski svetovalec B. Špa
capan, ki je poudaril zlasti 
to, da so bila vsa glavna 
javna dela goriške občine 
zg r a jen a  na p o d ro čju  
Štandreža: ljudske zgrad
be, industrijska cona, avto- 
port so strukture, ki so do
besedno uničile prisotnost 
kmetov v tej vasi in odpravi
le bogato vrtnarsko dejav
nost. Šola (ali bolje: kasar
na), ki je zdaj na vrsti, bi 
lahko dala lokalni skupnosti 
zadnji udarec s priselitvijo 
v e lik e g a  š te v ila
inštruktorjev in njihovih  
družin. Poudaril je še nuj
n o st, da se o h ra n ijo  
značilnosti Štandreža, ki je 
bil do fašizma samostojna 
občina s svojo zgodovino. 
Kot zadnji je spregovoril 
bivši občinski svetovalec R. 
Busolini. V svojem posegu 
je povedal, da je spor okoli 
te zgradbe v resnici spor 
med dvem a konceptom a  
Gorice: na eni strani so kon
servativne sile, ki vidijo vlo
go Gorice v tem, da brani 
prisotnost Italije na skraj
nem  se v e rn o v zh o d n em  
robu; zato mora biti garan
tiran obstoj mesta s prisot
n o stjo  in s t itu c ij ,  tu d i 
v o ja šk ih , s p r iliv o m  
finančnih stredstev iz Rima 
in s stalnim poudarkom na 
nevarnost, ki jo predsta
v lja jo  s lo v en sk e
ek sp anzion ističn e težnje. 
Drugi del Gorice pa bi se rad 
otresel take vloge G orice in 
dal zagona novim oblikam  
razvoja: turizem, kultura, 
univerza, odprtost v srednjo 
Evropo bi morali biti temelji 
za nov razvoj.

Srečanje se je zaključilo s 
številnimi vprašanji, posegi 
in z vabilom, da vsi podpišejo 
zahtevo po referendumih. 
Podpise zbirajo vsak dan na 
volilnem uradu na občini in 
ob raznih prireditvah.

B.Š.

20 let deželne SSk
3. decembra v Gorici

Letos mineva 20 let, odkar 
je  SSk p o s ta la  d ež e ln a  
politična stranka. Njen prvi 
deželni kongres je  bil namreč
24. maja 1975 v Devinu. Za 
obeležitev tega dogodka je  
SSk letos priredila 9. in 10. 
septembra N aš prazn ik  v 
N abrežini, 28. oktobra je  
o rg an iz ira la  p rog ram sko  
konferenco v Vižovljah, v 
nedeljo, 3. decem bra, pa bo 
priredila slovesno proslavo 
v Gorici.

P roslava pa ne bo sam o 
spom inskega značaja. SSk 
nam erava nam reč na njej 
predstaviti svoje predloge 
za o b likovan je  p o litičn e

strategije, ki naj bi vodila 
S lovence v Italiji v novem  
obdobju. Te predloge, ki so 
p lo d  ra z p ra v e  na p ro 
gramski konferenci, bo SSk 
ponudila v razpravo vsej 
slovenski javnosti v Italiji, 
po drugi stran i pa bodo pred- 
stavljali tudi program sko 
osnovo, na kateri bo stranka 
p rih o d n je  leto  spom ladi 
izpeljala svoje sekcijske, 
pokraj inske in deželni kon
gres.

Proslava bo v Kulturnem  
domu v Gorici z začetkom  
ob 16. uri. Nanjo so vabljeni 
člani in somišljeniki in sploh 
vsi Slovenci v Italiji.

Vrtojbe (B. Šinigoj) in Provox 
iz Nove Gorice (P. Pahor).

V nedeljo pa so nastopili: 
Podgora (M. Špacapan), Jeze
ro iz Doberdoba (P. Rutar 
Valič), F.B. Sedej iz Števerja- 
na (B. Kralj), Bilje-Orehovlje- 
Miren (A. Budin), Mirko Filej 
iz Gorice (Z. Klanjšček), Štan
drež (T. Zavadlav), Dobrna 
1995 iz Trsta (H. Mamolo), 
Akord iz Podgore (M. Špaca
pan), Rupa-Peč (Z. Klanjšček) 
in Hrast iz Doberdoba (H. 
Lavrenčič). Napovedovala sta 
Katja Sfiligoj in Jan Leopoli.

Pozdravili so tudi predstav
niki organizatorjev, tako v so
boto Franka Padovan in v ne
deljo predsednik ZSKP dr. 
Damjan Paulin. Oba sta po
udarila nekaj osnovnih misli, 
ki že od vsega začetka vodijo 
Zvezo pri tej res množični pe
vski prireditvi.

V samem koncertnem listu 
lahko beremo nekaj misli v 
zvezi z letošnjo izdajo Ceci- 
lijanke. Po om em bi nekaj 
letošnjih obletnic v evropski 
in še zlasti slovenski glasbi 
(kot stoletnica rojstva sklada
teljev Sosterca in M. Kogoja 
ter 30-letnice smrti S. Premr

la) pa se poudarja 
predvsem osno
vno posvetilo  
le to šn je  C eci- 
lijanke goriške- 
mu glasbeniku 
Em ilu Komelu 
ob 120-letn ici 
ro jstv a . Tako 
lahko med dru
gim  berem o: 
»Komel je  ne-

MePZL.Bratuž(vodiS. Jericijo) (FSReportage) dvomnopomem-

Pevci izTrsta naTravniku

V soboto 18. in v 
nedeljo, 19. novembra, je  bila 
v dvorani Kulturnega doma v 
Gorici 37. revija goriških pev
skih zborov Cecilij anka. Ve
liko in že tradicionalno revijo 
je  kot vedno priredila Zveza 
slovenske katoliške prosvete 
v Gorici, ki se je  - kot že vsa 
zadnja leta - udeležilo veliko 
število  zborov z G oriške, 
Tržaške, Koroške, iz videmske 
pokrajine in Slovenije. Zbori 
so nastopili tako v soboto 
zvečer kot v nedeljo popoldne 
ob veliki udeležbi občinstva. 
Prireditvi so prisostvovali tudi 
predstavniki našega kulturne
ga in političnega življenja. 
Med povabljenimi seje goriški 
prefekt dr. De Matteis zahvalil 
s telegramom in zaželel veliko 
uspeha.

Prvi večer so nastopili na
slednji zbori: Lojze Bratuž iz 
Gorice (dirigent Stanko Jeri
cijo), zbor C.A. Seghizzi iz 
Gorice (G. Bini), zbor Rakitna 
pri Ljubljani (J. Kovačič), De
vin (H. Antonič), Lipa iz Ve
likovca na Koroškem (S. Ku- 
chling), Fantje izpod Grmade 
(I. Kralj), Rože Majave iz Re
zije (K. Quaglia), Ciril Silič iz

V nedeljo, 19. novembra, 
so pri slovenski maši v cerkvi 
sv. Ignacija na Travniku go
stovali tržaški pevci. Gost pri 
maši je  bil mešani pevski zbor 
Dobrna 1995, ki ga sestavljajo 
pevci, udeleženci poletnega 
seminarja ZCPZ iz Trsta v 
Dobrni. Zbor je  vodil prof. 
Humbert M amolo, pri orglah 
paje  bil prof. Hubert Bergant. 
M ed mašo so tržaški pevci in

_______
Moški zbor Mirko Filej ( vodi Z. Klanjšček) (Fotostudio Reportage)
bna osebnost med slovenski
mi glasbeniki na Primorskem, 
zlasti v dobi med obema voj
nama. Nastopal je  predvsem 
kot skladatelj, glasbeni teore
tik, mentor, organist in pevo
vodja. Pri njem se je  šolala 
vrsta mladih glasbenikov, a 
tudi sovrstniki so radi hodili k 
njemu po nasvete. Pisal je  pre
dvsem cerkvene skladbe, ker 
so bile takrat potrebne in ker 
so bile skoraj edine, ki jih je 
bilo mogoče izvajati.«

Težko je v nekaj besedah 
označiti vsebinsko  oz. 
umetniško raven prireditve, kot 
je  zborovska revija. Zato le 
nekaj besed oz. ugotovitev. 
Nastopajoči zbori so predsta
vili v glavnem tradicionalne 
programe, od čitalniških do 
pozno romantičnih del. Poli- 
fonskih skladb je  bilo silno

malo (res pa je, da je včasih 
bolje ne segati po njih, če zbor 
ni kos primerni izvedbi). Slišali 
pa smo tudi kako krstno izved
bo, kar je  vsekakor pozitivno.

Izvajalska raven zborov je 
bila tudi raznolika. Vsi morda 
niso izpolnili pričakovanj, 
vendar je  bilo slišati tudi res 
dobre pevske skupine. Na spo
redu je  bilo letos precej Ko- 
melovih skladb, pač v skladu s 
p o sv etilo m  C ecilijan k e  
goriškemu glasbeniku.

»G lasbenik najde glasbo 
povsod«: tako je  zapisal so
dobni francoski skladatelj Oli- 
vier Messiaen. Pa ne samo gla
sbenik, vsak človek jo lahko 
najde. In v tem je tudi poslani
ca naše pevske revije, ki hoče 
približati čudovit svet glasbe 
vsakomur. Da bi to ostalo tudi 
za bodoče! ab

Predstavitev raziskave 
dr. Milana Bufona

pevke izvajali več lepih slo
venskih cerkvenih skladb. 
Med drugim so odpeli nekaj 
delov slovenske maše Hum- 
berta Mamola. Organist Ber
gant pa je  med drugim odigral 
skladbi J. W altherja in M. 
Dupreja.

Nastop pevcev iz Trsta j e b i 1 
lep primer medsebojnega so
delovanja naših zborov v za
mejstvu, ki ga gre posnemati.

Odbojka, moška C2 liga, 3. kolo
Olvmpia CDR - Ideal Sedia Buia 2:3 (15:6, 15:9, 8:15, 7:15, 
11:15);
Olvmpia: Terpin A., S. in J., Dornik D., Ferfolja A., Gravnar K., 
Pintar N., Maraž M., Sfiligoj G., Bensa S., Komjanc E.

Goričani so tudi to pot zapravili lepo priložnost za osvojitev 
novih točk; taki porazi lahko tudi slabo vplivajo na vzdušje v 
ekipi, saj točka izgubljena, ne vrne se nobena.

Zal sem zaradi okvare na avtomobilu prvi set zamudil, ki pa 
je bil po mnenju občinstva enosmeren: 01ympia je prikazala 
lepo, privlačno in hitro igro ter nasprotnika popolnoma nadi
grala. Že v drugem setu so se začele stvari zapletati, saj so 
gostje povedli z 0:2, na stanju 5:7 pa se je lažje poškodoval 
Damjan Dornik. Namesto njega je stopil na igrišče Stefan 
Bensa, 01ympia pa je izenačila na 9:9. Trener gostov je klical 
minuto odmora, kar pa naših ni zaustavilo, da bi s silovitim 
penalom (beri: hitrim udarcem) Simona Terpina zaključili niz.

Ko so si gledalci že nadejali, da bodo videli hitro zmago 
naših, se je stanje na igrišču popolnoma spremenilo. Gostje so 
povedli z 2:8, niti ponovni vstop Dornika niti menjava podajača 
pa 01ympii nista nič pomagala, da bi rešila niz. Podobno 
predstavo smo videli tudi v četrtem setu, ko je Buia z odličnimi 
bloki zaustavila mnogo napadov domačinov.

Bolj izenačenje bil zadnji niz, kjer je bila igra napeta na obeh 
straneh; napadalci so se večkrat raje odločili za finto namesto 
direktnega udarca. 01ympia je vodila s 4:3 in 7:5, nato pa so 
spet prevladali gostje in zaključili tekmo na 11:15.

Igor P ovše

V ponedeljek, 20. novem
bra, je bila zvečer v prostorih 
knjižnice Damira Feigla pred
stavitev doktorskega dela ra
ziskovalca Slovenskega ra
ziskovalnega inštituta Milana 
Bufona. Obsežna knjiga, ki jo 
je izdal SLOR1 v sodelovanju 
z Znanstvenim inštitutom Fi
lozofske fakultete v Ljubljani, 
nosi naslovProstor, meje, lju- 
dj e in podnaslovRazvo/preko- 
mejnih odnosov, struktura ob
mejnega območja in vredno
tenje obmejnosti na Goriškem. 
Na predstavitvi imenitnega in 
za Goriško tem eljnega ra
ziskovalnega dela je  bilo za
res premalo ljudi, premalo zato, 
ker je ta knjiga (doktorska di
sertacija in delo treh let) zares 
eno zelo pomembnih del za 
boljše poznavanje goriške 
stvarnosti na obeh straneh 
meje. Po pozdravu direktorja 
goriške sekcije SLORI prof. 
Alda Rupla je najprej sprego
voril ravnatelj SLORI-ja prof. 
Emidij Susič, k ije pomenljivo 
dejal, da gre s to knjigo za 
vrednotenje obmejnih odno
sov na Goriškem , kjer so 
vsakodnevne človeške vezi ob 
meji kljubovale časom. Za 
njim je spregovoril predstav
nik Znanstvenega inštituta Fi
lozofske fakultete v Ljubljani 
prof. Nace Sumi, ki je predv
sem podčrtal odgovornost 
matice do Slovencev v Italiji 
in zatrdil, daje ta odgovornost 
v Sloveniji sedaj veliko večja, 
kot pa je  bila prej v Jugosla
viji, ko Beograd ni poznal pro
blematike Slovencev v Italiji. 
Prof. Vlado Klemenčič z Geo
grafskega oddelka Filozofske 
fakultete v Ljubljani, pri kate
rem je Milan Bufon opravil

doktorat in obsežno raziska
vo, je  bil mnenja, da je prišla 
knjiga na dan ob pravem tre
nutku, kajti sedaj so po vsej 
Evropi manjšine v ospredju, 
obenem pa je vsaka manjšina 
potencial za dobro prekomej- 
no sodelovanje. Prav mehani
zem tega sodelovanja ob meji 
p a je  treba poznati in Bufono- 
va interdisciplinarna knjiga 
nam odkriva tudi slovensko 
manjšino v Italiji. Knjiga je  po 
mnenju prof. Klemenčiča po
m em bna zato, ker vsebuje 
teoretične raziskave, podkre
pljene s podatki o Slovencih, 
ki živijo na Goriškem na obeh 
straneh meje. Povedal je še, da 
je  zanimivo, kako se obmejne 
vezi najprej oblikujejo na čisto 
človeški-civilni ravni in le pre
malokrat institucionalno.

Dr. Milan Bufon je zadnji 
spregovoril o svojem delu. 
Povedal je, da je knjiga pre
gled po ložaja  ob m eji na 
Goriškem v povojnem času, 
nekakšen historiat Goriške po 
vojni, pa čeprav ne samo to, 
saj gre tudi za znanstveno 
metodično raziskavo; v delu 
je namreč tudi strukturna ana
liza obmejnega pasu tako v Ita
liji kot v Sloveniji v letih 1961- 
91. Med svojim posegom, v 
katerem je postregel z obilico 
podatkov, je  dr. Bufon dejal, 
da gre pri Goriški za resnično 
edino regijo v Evropi, ki je bila 
enovita celota vse do leta 1947, 
ko so jo  dokončno razdelili 
med tedanjo Jugoslavijo in Ita
lijo. Predvsem pa je bil mnenja, 
da gre pri vrednotenju obmej
nosti za močne človeške vezi, 
katerih institucionalna obmej
na sodelovanja žal ne dohajajo.

-jp-
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V DSI o TIGR-u v boju za domovino
TIGR v boju za domovino jz  

naslov knjige, k ije pred časom 
izšla pri za\ožb\Branko v Novi 
Gorici. Njen avtor je Alojz 
Zidar, nekdanji tigrovec in par
tizan, ki se je  dolga desetletja 
boril za to, da bi tej narodnoo
brambni organizaciji priznali 
vlogo, ki jo je  odigrala na Pri
morskem med obema vojna
ma. Zidar je  bil prisoten na 
predstavitvi knjige v pone
deljek, 20. t.m., v prostorih 
Društva slovenskih izobražen
cev v Trstu. Poleg njega pa sta 
spregovorila še bivši urednik 
založbe Lipa  prof. Jože 
Hočevar in direktor pokrajin
skega muzeja v Kopru prof. 
Salvator Žitko.

Najprej je prof. Žitko podal 
zgodovinski pregled obdobja 
vladavine savojske in fašistične 
Italije na Primorskem in njene 
raznarodovalne politike, posle
dica katere je  bil nastanek or
ganizacij TIGR in BORBA, ter 
njunega delovanja. Nato je prof. 
Hočevar predstavil knjigo, ki 
temelj i na dokumentih in oseb
nih pričevanjih in spominskih 
prikazih, to se pravi na zgodo-

Pogled na predavateljsko mizo
vini, kakor se jo  vidi skozi 
dvoje oči. Dalje se je  prof. 
Hočevar zaustavil pri negativ
ni konotaciji tigrovskega gi
banja v Sloveniji in Jugoslaviji 
po 2. svetovni vojni in pri oseb
nem prizadevanju in boju Aloj
za Zidarja za priznanje vloge 
TIGR-a, boju, ki seje končal 4. 
septembra lani, ko so ob pri
sotnosti slovenskega predsed
nika Milana Kučana odkrili 
spominsko ploščo tigrovcem 
na Nanosu.

Spregovoril je  tudi Zidar 
sam, ki je navedel marsikak

Tekmovanje v Arezzu 
dragocena izkušnja za 

pevce zbora Jacobus Gallus
Od petka 17. do nedelje, 19. 

novembra, so se pevke in pev
ci mešanega zbora Jacobus 
Gallus iz Trsta, ki deluje v 
okviru Glasbene matice, mu
dili v slikovitem toskanskem 
mestu Arezzo, znanem po šte
vilnih kulturnih prireditvah, 
med katere spada vsekakor tudi 
vsedržavno zborovsko tekmo
vanje v polifonskem petju. 
Le-to se je  odvijalo v soboto,
18. t.m., popoldne in zvečer, v 
gledališču Francesco Petrar- 
ca in je  bilo razdeljeno na dve 
kategorij i: na moške in ženske 
zbore ter na mešane zbore, med 
katerimi je  bil tudi MePZ Ja
cobus Gallus. Na tekmovanju 
je  nastopilo skupno 14 zborov.

Tržaški zbor je  pod vod
stvom Janka Bana izvedel tri 
pesm i: o bvezno  sk lad b o  
renesančnega skladatelja Pom- 
ponia Nenne O magnum My- 
sterium, psalm Richte mich, 
Gott Felixa Mendelssohna Bar- 
tholdyja in skladboAvegratia  
plena na besedilo Lukovega 
evangelija, ki jo  je  uglasbil 
tržaški skladatelj Pavle Me
rku. Komisija je  nastope posa
meznih zborov ocenjevalagle- 
de na zvočnost, intonacijo in 
interpretacijo, najvišje možno 
točkovanje za vsako izmed teh 
kategorij pa je  bilo število 100. 
S skupnim številom 197,84 točk 
se je  zborJacobus Gallus uvr
stil na 7. mesto. V kategoriji 
mešanih zborov je  zmagalE«- 
semble VocaleizN eaplja,dru
gi je  bil zborSa« Giovanni iz 
Lecca, tretji pa zbor/inv Can- 
tandi iz Brunecka na Južnem 
Tirolskem. V kategoriji moških 
in ženskih zborov je  zmagal 
moški zbor Brentegnan iz Vi- 
cenze, druge nagrade niso

(Foto Kroma) 
zanimiv podatek o delovanju 
tigrovcev kot obveščevalcev, 
o ustanovitvi prve partizanske 
čete v Sloveniji 1. julija 1941, 
katere člani so bili sami tigrov
ci, ter o njihovem povojnem 
zapostavljanju in preganjanju.

Večera se je  udeležil tudi 
konzul Republike Slovenije v 
Trstu Tomaž Pavšič, ki je  med 
drugim dejal, da je  slovenski 
narod dolžan tigrovcem zahva
lo in da je Slovenija zgrajena 
na tistih idealih, za katere so se 
borili tigrovci.

(ni)

D. Jakomin 
predsednik 
Duhovske

zveze
G. Dušan Jakomin je  novi 

predsednik Duhovske zveze 
na Tržaškem. Na to mesto so ga 
izvolili tržaški slovenski du
hovniki, novi odborniki pa so 
g. Žarko Škerlj, g. Zvone Stru- 
belj in p. Rafael Slejko. G. Jako
min je nasledil prejšnjega pred
sednika g. Toneta Bedenčiča, 
ki funkcijo predsednika DZ po 
enem letu zapušča (g. Bedenčič 
je med drugim tudi ravnatelj 
openskega Marijanišča, župnik 
na Repentabru in duhovni vo
dja tržaških skavtov).

G. Dušan Jakomin, sicer ka
plan v Skednju, je  tudi ustano
vitelj in ravnatelj Škedenjske- 
ga etnografskega muzeja, so
deloval je  pri papeževem  
obisku v Trstu maja 1992, do 
nedavnega pa je bil tudi ured
nik Katoliškega glasa.

Novemu predsedniku česti
ta tudi uredništvo našega lista.

Revija ZCPZ praznuje 
30-Ietnico

podelili; tretjeuvrščeni pa je  
bil dekliški zbor La Bottega 
Musicale iz okolice Turina. 
Kot zanimivost naj navedemo 
še podatek, da sta deželi Fur- 
lanijo-Julijsko krajino in Tri- 
d en tin sk o -Ju žn o  T iro lsko  
predstavljala zbora, ki delujeta 
v okviru tamkaj živečih slo
venske oz. nemške manjšine: 
zbor Ars Cantandi iz Brune
cka združuje namreč pevke in 
pevce, ki so pripadniki nemške 
manjšine na Južnem Tirol
skem, vodi pa ga Felix Resch.

Čas, ki je  od vaj in tekmo
vanja ostal prost, so tržaški 
pevci, ki so sicer prenočevali v 
Park Hotelu v kraju Castiglion 
Fiorentino, uporabili za kra
tek, a zanimiv ogled Arezza, 
kjer je  veliko umetniških in 
ku lturnih  spom enikov, od 
rojstne hiše pesnika France- 
sca Petrarce do fresk slikarja 
Piera della Francesca v cerkvi 
sv. Frančiška. Na poti domov 
so si v nedeljo , 19. t.m ., 
privoščili še kratek ogled Fer
rare in njenih znamenitosti.

U deležba na tekm ovanju 
je  bila - ne glede na doseženo 
število točk - pozitivna in 
dragocena izkušnja za pev
ce in d irigenta Janka Bana 
za bodoče nastope, k ijih  bo 
do konca leta kar precej: že 
26. t.m . bo zbor Jacobus 
G allus n asto p il na rev iji 
ZCPZ, 8. decem bra bo sku
paj z zborom  H rast iz D o
berdoba pel na proslavi 50- 
letnice slovenskega tržaške
ga radia, 16. decem bra bo 
o rg a n iz ira l tra d ic io n a ln o  
zborovsko božično revijo,
26. decem bra pa bo pel v 
jam i pri B riščikih.

Ivan Žerjal

MIPZ Vesela pomlad v 
Rusiji

Pevke mladinskega zbora Vesela pomlad z Opčin pa so se 
mudile v Rusiji, točneje v mestu Dubna (120 km proč od 
Moskve), kjer so sodelovale na mednarodnem pevskem festiva
lu, ki ga je  tamkajšnja glasbena šola Harmonija priredila ob 30- 
letnici svojega delovanja ter 40-letnici umetniške poti zboro
vodkinje prof. Olge Ionove in ki je  potekal od 16. do 20. novem
bra. Na njem so poleg številnih ruskih zborov v dvoranah v 
Dubni in v sami Mosk\>i nastopili zbori iz Italije, Nemčije, 
Bolgarije, Grčije in ZDA, pa še seveda tudi MPZ Vesela pomlad. 
Openska dekleta so ob tej priložnosti nastopila v narodnih 
nošah iz raznih slovenskih pokrajin, da bi tako gostiteljem in 
drugim nastopajočim prikazale delček slovenske zemlje. Zbori 
Vesela pomlad sicer že več časa vzdržujejo plodne stike z glasbe
no šolo Harmonija, katere dekliški in mešani zbor sta pred dvema 
letoma uspešno nastopila na Opčinah in v Števerjanu.

Mladi odkrivajo afriško 
celino

Potem, ko so se v prejšnjih dveh letih seznanili z judovstvom 
in Indijo ter budizmom, bodo mladi člani Slovenskega kulturne
ga kluba v letošnji sezoni pobliže spoznavali »črno« Afriko. 
Ciklus srečanj je minulo soboto uvedla Tereza Srebrnič, mlada 
Števerjanka, učiteljica po poklicu, ki je štiri leta preživela v 
Afriki, kjer je delala kot prostovoljna delavka. Večer je bil res 
zelo zanimiv, saj je predavateljica predvajala tudi krajši video in 
diapozitive, ki so obogatili njeno pripovedovanje. Mladi 
poslušalci pa so lahko spoznali, kako je organizirano življenje 
v afriških vaških skupnostih, spoznali so probleme, s katerimi se 
morajo spopadati, nekatere njihove navade, vrednote in pa 
način dela nevladnih organizacij za sodelovanje in razvoj.

To je bilo, kot rečeno, prvo izmed srečanj, posvečenih Afriki. 
Naslednje bo na vrsti predvidoma februarja meseca. Prihodnji teden,
25. t.m., pa bo v klubu predaval prof. Jože Pirjevec, in sicer o zelo 
aktualni temi, to je o Izaku Rabinu, kije bil pred nedavnim umorjen, 
o zgodovini izraelske države ter o izraelsko-arabskem konfliktu, od 
vojne do pomiritvenega procesa. Breda SusiČ

Umrl inž. Andrej Čok
V 98. letu starosti je umrl agronom inž. Andrej Čok, eden 

najbolj priznanih strokovnjakov na področju kmetijstva v naših 
krajih, javni delavec ter pisec strokovnih in poljudoznanstvenih 
del. Rodil se je 15. septembra 1898 v Lonjerju, po šolanju v 
domačem kraju in v idrijski gimnaziji je diplomiral na Visoki 
kmetijski šoli v Brnu in nato delal v Trstu pri raznih kmetijskih 
ustanovah. Takoj po osvoboditvi maja 1945 je  postal referent za 
kmetijstvo in zadružništvo pri Pokrajinskem narodnoosvobo
dilnem odboru za Trst, od leta 1949 dalje pa je bil ravnatelj 
Kmetijske nabavne in prodajne zadruge. Veliko je pisal v krajev
no slovensko časopisje, zlasti v Primorski dnevnik in Gospodar
stvo. Inž. Andreja Čoka so pokopali na katinarskem pokopališču 
v torek, 14. novembra.

V nedeljo, 26. novembra, 
se bo v Kulturnem domu v 
Trstu s pričetkom ob 16. uri 
odvijala jubilejna 30. revija 
pevskih zborov, ki jo prireja 
Zveza cerkvenih pevskih zbo
rov iz Trsta. Na njej bo na
stopilo 17 zborov iz tržaške 
pokrajine, med katerimi gre 
omeniti tudi bolj znane se
stave, kot npr. Jacobus Gal
lus in Resonet, in zbore, ki se 
po nekajletn i odsotnosti 
pomlajeni vračajo na revijo 
(npr. zbor iz Skednja). Tudi 
tokrat bosta nastopila mla
dinska skupina z Opčin in sku- 
pinaShalom, ki sta s svojima 
krstnima nastopoma lani in

pred lansk im  p red stav ili 
prijetni novosti.

Slavnostni govornik bo ob 
tej p riložn osti d irigent 
moškega zbora Fantje izpod 
Grmade Ivo Kralj. Dejstvo, 
da so organizatorji za govor
nika izbrali prav njega, ni 
naključno: zbor Fantje izpod 
Grmade je namreč edini zbor, 
ki je nastopil na vseh 30. re
vijah ZCPZ.

Dve leti potem, ko so z lepo 
uspelo revijo v Kulturnem 
domu počastili 30-Ietnico  
ZCPZ, se v nedeljo ponovno 
obeta praznik petja ob 30. 
obletnici tradicionalne revi je, 
ki jo Zveza prireja.

Z V E Z A  CERKVENIH PEVSKIH ZBO RO V  
IZ TRSTA

vabi na

30-letnico revije zborov
v nedeljo, 26. novembra, ob 16. uri 
v Kulturnem domu v Trstu

Diamantna obletnica

m

17. novembra sta si pred 60 
leti v Dekanih obljubila večno 
zvestobo Alojz Štrajn in Vero
nika Muzlovič. Prihajala sta iz 
dveh različnih vasi, Alojz iz 
Mačkovelj, Veronika iz Škofij. 
Naselila sta se v Škofijah, kjer 
sta tam živela vse do leta 1953; 
nato sta se p rese lila  v 
Mačkov/je in kasneje v Štra-

mar, kjer še vedno živita in po 
možnosti sodelujeta pri sloven
ski službi božji v župniji v 
Žavljah. Rada prebirata versko 
bran je  in sta  že vsa leta  
naročena na Katoliški glas.

Za njun jubilej jim a čestitajo 
sinova in hčerki z družinami. 
Čestitkam se pridružuje tudi 
uredništvo Katoliškega glasa.

Zasedba tržaških šol
V T rs tu  so konec 

prejšnjega in začetek tega 
tedna dijaki zasedli vseh 18 
višjih srednjih šol, tako slo
venskih kot italijanskih. To 
so naredili iz protesta proti 
krčenju finančnih sredstev 
za šolo, ki ga predvideva 
novi finančni zakon. Tudi

dijaki slovenskih višjih sre
dnjih šol so se - kot že rečeno 
- pridružili okupaciji z razliko, 
da so se za le-to odločili tudi 
zaradi omejenih prispevkov 
za slovenske šole in zaradi 
združitve dveh slovenskih  
n iž jih  s re d n jih  šo 
Tržaškem .

na

PrsfK hvM

Arhivski posnetek  lanske revije ZCPZ
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SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO  
EM IL KOMEL  

koncertna sezona 1995/96

GLAS IN KLAVIR
Irena Baar, sopran 
Alenka Sček, klavir 

Schubert, Wolf, Brahms, Grieg, Škerjanc

Komorna dvorana SCGV, D revored 20. septem bra 85 
Četrtek, 30. novembra 1995, ob 20.30.

RADIJSKI ODER IN M LADINSKI DOM BOLJUNEC
vabita na ogled 

mladinske operete v treh dejanjih

MIKLAVŽ PRIHAJA
avtor: Jerko Grižnčič

Izvaja M ladinski mešani pevski zbor Romar društva MIK iz Črnuč pri 
Ljubljani, vodi A lbinca Rebolj.
Nedelja, 3. decembra, ob 16. uri v Gledališču Franceta Prešerna v 
Boljuncu

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ in 
ŽUPNIJA SV. ANDREJA APOSTOLA

vljudno vabita na

prireditve ob pomembnih obletnicah 
štandreške skupnosti

700-Ietnica nastanka Standreža 
70-Ietnica ustanovitve štandreške župnije 

30-letnica župnijskega doma Anton Gregorčič 
30-letnica ustanovitve Prosvetnega društva Standrež 
30-letnica poslikave (Tone Kralj) štandreške cerkve

♦Sobota, 25. novembra 1995, ob 20. uri v župnijski dvorani A. 
Gregorčič v Štandrežu predstavitev publikacije Župnijska skupnost v 
Standrežu skozi stoletja. Knjigo bo predstavila prof. Verena Koršič- 
Zom . Sodeluje štandreški cerkveni zbor.
Ob 21. uri v župnijski kapeli odprtje razstave Liturgični predm eti in 
param enti ter dokum enti župnije sv. Andreju apostolu.
♦N edelja, 26. novembra 1995, ob 17. uri v župnijski dvorani
proslava 30-letnice župnijskega doma Anton Gregorčič.
Sodelujejo: štandreški mladinski zbor, gojenci štandreške glasbene šole, 
mešani zbor Štandrež, člani dramske skupine. Režija Emil Aberšek.

Birma na zahvalno nedeljo 
v Nabrežini

Skupina 17 birm ancev iz N abrežine in Devina je  na zahvalno nedeljo 
prejela sv. birmo. Obenem smo se zahvalili za poljske pridelke in 
obnovitvena dela cerkve. Hvala tudi domači godbi in Neposrednim  
obdelovalcem , ki so lepo pogostili vse pričujoče.

4-  V 94. letu starosti j e v
ponedeljek, 20. novembra, zaspal v Gospodu 

naš dobri oče

Jože (Pepi) FERLUGA
Iskrena zahvala vsem, ki so mu v zadnjih letih kakorkoli pomagali. 
Pogreb bo v petek, 24. novembra, ob 10.15 s sveto mašo v novi cerkvi 
na pokopališču pri Sveti Ani.

Njegovi dragi
Trst, Rojan, dne 20. novembra 1995

Obnova doma 
na Sveti gori

Dom Kraljice Svetogorske se 
zelo počasi, a vendarle obnavlja. 
V sem , ki ste poklonili dar za 
obnovo, se iskreno zahvaljujem o; 
K raljica Svetogorska je vsa im e
na zapisala v knjigo življenja.

Doslej so bili narejeni vsi načrti 
za c e lo tn o  o b n o v o  d o m a . 
Uresničili pa smo sledeče: sani
rani so vsi stari zidovi, narejena 
sta novo ostrešje in streha, zbeto- 
nirane so plošče v vseh etažah in 
pozidane vm esne stene med so
bam i.

Potrebe so še velike: več kot 
šestdeset oken in vrat, vsa infra
struktura (voda, elektrika, ogre
vanje), om eti, beljenje, tlaki in 
podi, na koncu pa tudi vsa no
tranja oprem a.

F ran čišk an i, ki upravljam o  
Dom, trkam o na dobra srca. Radi 
bi vas spom nili Jezusovih besed: 
»N abirajte si zakladov, ki jih  
molj ali rja ne moreta uničiti!«

Vsako prvo soboto v mesecu  
darujem o za dobrotnike sv. mašo 
v baziliki in se jih vsak dan spo
m injam o v svojih molitvah.

Vsem  dobrotnikom  s svetim  
Frančiškom  želim o mir in do
bro!

Svetogorsk i frančiškani

Odbojka, ženska 
C2 liga, 4. kolo

Olvmpia K2 Šport - Danone Rivi- 
giiano 3:0 (15:7, 15:11, 15:1) 
Olvmpia: Brani ni H., BriscoE., Bili
joni E., Černič M., Černič V., Corsi
H., Nardini A., Princi L., Trapuzza- 
no M., Zotti V.
Trajanje tekme: lh  in 5 m

Številna publika je  v soboto zvečer 
lahko bila priča novi zmagi 01ym- 
pie, ki je  še vedno nepremagana. 
Videli smo vse značilne vrline varo
valk M irande Kristančič: borbenos, 
zanesljivost in homogen nastop, tako 
da izid tekme ni bil nikoli v dvomu.

Že v prvem setu s e je  opazilo, da 
gostje nimajo dovolj kart v rokah, da 
bi se resno upirale domačinkam. Te 
so povedle s 4:2,8:3 in 11:6; tedaj je  
tokrat nerazpoloženo Viviano Zotti 
zamenjala Mirjam Čemic, nato pa je  
stopila na igrišče Mary Trapuzzano, 
ki je  pri ekipi od letos. Set se je  
zaključil prvi 15:7, v obrambi pa je 
bila od naših najbolj požrtvovalna 
Hadrijana Corsi.

Drugi set je  bil edini, v katerem je  
Danone Rivignano prišel do vodstva 
(0:3), kar pa je  01ympia hitro nado
knadila (7:4). Vlogo podajačice je  
prevzel A nnalisa Nardini, kljub 
mnogim zgrešenim servisom pa so 
naše zmagale s 15:11, potem ko so že 
vodile 13:4.

Popolnoma enosmeren je  bil tret j i 
set, kjer so resignirane nasprotnice 
zbrale le eno točko. 01ympia je  sdaj 
seveda prva na lestvici (4 zmage), v 
soboto, 25.11, pa bo igrala važno 
tekmo v Gradišču ob 18:00 tam bodo 
ljubitelji odbojke in vijači goriške 
ekipe imeli priložnost ogledati si 
zanimiv dvoboj.

Igor Povše

O bvestila

•NA BIR K A  SLOVENSKE VIN- 
C E N C IJE V E  K O N FER EN C E  
ZA BEGUNCE: v trgovini Fortu- 
nato , ul. P agan in i 2 v T rstu , 
sprejemajo denarne prispevke za 
begunce v Ajdovščini in v Novem 
Mestu; hrano in oblačila lahko izročite 
v Sv. Križu v župnišču ali s. Angelini 
v poslopju stare šole. Bog povrni 
vsem dobrotnikom!
•  GORICA. V galeriji Katoliške 
knjigarne na Travniku razstavlja 
tržaški slikar Boris Zulian. Razsta
vo si lahko ogledate do 5. decembra 
po umiku knjigarne.
•G O R ICA . V soboto, 25. novem
bra, bo v Stelli Matutini predaval p. 
Marko Ivan Rupnik na temo: In če 
strpnost ne zadostuje? Vabljeni.
•  Širši odbor ZSKP se bo sestal v 
ponedeljek, 27.11., ob 20.30 v sejni 
sobi Katoliškega doma. 
•G O R ICA . V galeriji Kulturnega 
doma bo vse do 30. novembra odprta 
RAZSTAVA slovenskega podvod
nega fotografa Smiljana Zavrta
nika iz Nove Gorice. Odprta ke ob 
delavnikih od 9. do 13. ure in v 
večernih urah med raznimi priredi
tvami.
•G O R IC A . Slovensko planinsko 
društvo v vabi člane in priajtelje na 
srečanje ob 50-letnici obnovitve. Pev
ski, glasbeni in recitacijski večer bo 
7. decembra ob 20.30 v Kulturnem 
domu v Gorici. Nastopili bodo člani 
vokalnega kvarteta Spev, citrar Miha 
Dovžan ter recitatorj i. V stop z vabi
li, ki so na razpolago na sedežu 
društva in v Kulturnem domu.
•  GORICA. Mala cecilijanka - 
Običajna revija otroških in m ladin
skih pevskih zborov bo tudi letos 8. 
decembra, toda ob 15.30 in ne ob 16. 
uri. N asto p ile  bodo skup ine z 
Goriškega, Tržaškega in ena iz Nove 
Gorice.
•ST IV A N . V novi cerkvi sv. Ivana 
bo v soboto, 25. t.m., ob 20.30 
V O L A R IČ E V  V E Č ER ob 100-let- 
nici skladateljeve smrti. Nastopili 
bodo: pevka Kristina Macarol s pia
nistko Ingrid Silič, pianistka Barba
ra Corbatto in organizatorji koncer
ta: Otroški zbor Ladjica, Dekliški 
zbor Devin in Fantje izpod Grmade. 
O skladatelju in njegovem delu bo 
govoril prof. Pavle Merku. 
•T R S T . DSI prireja v ponedeljek,
27. novembra, Koroški večer, na 
katerem bosta dr. M arija Makarovič 
in Nužej Tolm ajer predstavila pu
blikacije Krščanske kulturne zveze 
in s lo v en sk eg a  n aro d o p isn eg a  
inštituta Urban Jarnik iz Celovca. 
Večer bo v Peterlinovi dvorani s 
pričetkom ob 20.30.
•O P Č IN E . Slovenski filatelistični 
klub Lovrenc Košir vabi na odprtje 
društvene razstave filatelističnega 
materiala, starih razglednic in ne
objavljenih slik iz obdobja prve sve
tovne vojne na Opčinah. Otvoritev 
bo 29. novembra ob 18. uri v dvorani 
Zadružne kraške banke na Opčinah, 
ulica Ricreatorio 2.
•G O R IC A  . Solidarnostni odbor - 
Gorica - Solidarnostna akcija za 
pomoč beguncem iz Bosne in Her
cegovine K dor ta k o j pom aga , 
dvakrat pom aga. Prispevek v de
narju lahko nakažete na t.r. štev. 
65250 pod geslom Sklad za begunce 
iz B iH  pri Kmečki banki. Raznovr
stno blago (obleke, obutev, igrače 
idr.) stalno zbiramo v Kulturnem 
domu (ul. Brass 20) - te. 33288.

Otroci OPZ Kresnice pri Sv. Ivanu 
v Trstu se prisrčno zahvaljujejo Pini, 
Boži, Marti in nj ihovim družinam za 
dar 50.000 lir, ki ga darujejo v spo
min na nepozabno prijateljico Karlo 
Golob.
Za misijon p. Kosa: N.N. Opčine 
100.000; Jušta in Danči z druž. 
100.000; Pavla Novak 30.000; B.V. 
Opčine 30.000; P.S. Opčine 30.000 
lir.
Za slovenske misijonarje: A. in K.
Levstek 200.000 lir, v blag spomin 
na predrati Rezko in Ivanko Furla
novo daruje T anja Prinčič Mamolo z 
družino 50.000 lir.
Za slovensko Karitas: v spomin 
drage sestre daruje Mira 50.000 lir. 
Za otroke beguncev v Ajdovščini: 
Olga Ban 20.000; N.N. 20.000 lir. 
Za Zavod sv. Družine: družina 
M arka Udoviča v blag spomin pok. 
msgr. Škabarja 100.000; Združeni 
CPZ - Trst 50.000 lir.
Za Marijin dov v Rojanu: v spomin 
Rezke Furlan M artina in M arija
50.000 ter Iva Ščuka 50.000 lir.
Za Marijin dom pri Sv. Ivanu v 
Trstu: N.N. ob obletnici v hvaležen 
spom in na N adjo Dolenc-Žerjal
100.000 lir; P.P. v spomin na Nadjo 
Dolenc-Žeijal 50.000 lir; Anton Bak v 
spomin na Danieli Albina 50.000 lir. 
Za kapelo sv. Leopolda v Domju: 
ob obletnici smrti predrage prija
teljice Ivanke Furlanove daruje Sonja 
Stubel 50.000 lir.

Č e s t it k e

Sekcija SSk iz Sovodenj čestita Pe
tru in Milki Tomšič ob 60. obletnici 
skupne življenjske poti.

S o ž a l j e

Predsedstvo Slovenskega gospodar
skega združenja Gorica in sodelavci 
Goservisa izrekajo Barbari in družini 
iskreno sožalje ob izgubi drage se
stre in hčerke.

Sodelavce in dopisnike prosi
mo, naj pošiljajo članke najka
sneje do ponedeljka zvečer, 
obvestila pa do torka opold
ne. Tržaške članke pa naj 
pošiljajo na tržaško uredništvo.

Uredništvo

KATOLIŠKI GLAS 

Tednik

List je  nastal po združitvi goriškega tednika 
»S lovenski P rim orec« in tržaškega »Teden«. 
Prva številka »K atoliškega g lasa«  je  izšla 

2. februarja 1949 
R egistriran  na goriškem  sodišču pod št. 5 

dne 28 .01.1949 
O dgovorni urednik:

A ndrej B ratuž 
Izdaja: Z adruga G oriška M ohorjeva 

R iva P iazzutta 18 - Gorizia - P.1.00480890318 
Tiska: T iskarna Budin 

R iva P iazzutta 18 - G orizia

Letna naročnina v lirah:
Italija  55 .000
Slovenija 55 .000
inozem stvo 80 .000
zračna pošta 100.000

O glasi in osm rtnice: I m odulo  (5 cm  višine 
v enem  stolpcu) 45 .000 lir+  19% IV A . M ožne 
so sestave z več enako velikim i m oduli, ne pa 

vm esne m ere.

Č lan :

FC

Z D R U Ž E N JU  IT A L IJA N S K E G A  
P E R IO D IČ N E G A  T ISK A

Z V E Z A  IT A L IJA N S K IH  
K A T O L IŠK IH  T E D N IK O V


